
PROTOKÓŁ NR LXXXII/2023 
z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 
z dnia 15 września 2023 r. 
 
Obrady odbyły się w trybie stacjonarnym w Miejskim Ośrodku Sportu  
i Rekreacji, ul. Świętokrzyska 11. Obrady rozpoczęły się o godz. 10.07. 
 
W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a i 1b 
do protokołu) 

2. Senator RP – Jarosław Rusiecki 
3. Naczelnik Wydziału Ruchu Drogowego – Dominik Kowalski 
4. Naczelnik Wydziału Operacyjno-Szkoleniowego – Marcin Słowik 
5. Dowódca Jednostki Ratowniczo-Gaśniczej nr 2 – Robert Sobczyk 
6. Komendant Straży Miejskiej – Andrzej Kaniewski 
7. Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich – Beata Duda 
8. Przewodniczący Rady Powiatu Ostrowieckiego – Mariusz Pasternak 
9. Członek Zarządu Starostwa Powiatowego – Agnieszka Rogalińska 
10. Członek Zarządu Starostwa Powiatowego – Łukasz Dybiec  
11. Wiceprezydent Miasta – Artur Łakomiec 
12. Wiceprezydent Miasta – Krzysztof Kowalski 
13. Sekretarz Miasta – Anna Niedbała 
14. Skarbnik Miasta – Sławomir Kijak 
 
Nieobecni radni: Buczkowska Agnieszka, Czeremcha Mateusz, Maj Grażyna. 
 
Ad I/Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego –stwierdzenie 
quorum. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Witam Państwa serdecznie. 
Wprawdzie nie mamy jeszcze wszystkich radnych i z niewiadomych powodów 
na razie nie przybyli. Podejrzewam, że w trakcie sesji dotrą, ale póki co mamy 
kworum. Otwieram LXXXII (82) sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
Witam Radnych Rady Miasta. Witam, witam, witam Przewodniczącego, 
Przewodniczącego Rady Powiatu Mariusza Pasternaka, Wiceprezydenta Miasta 
Pana Artura Łakomca, Pana Wiceprezydenta Krzysztofa Kowalskiego, Pana 
Skarbnika Sławomira Kijaka i Panią Sekretarz Annę Niedbałę oraz wszystkich 
gości, których obecność na dzisiejszej sesji jest związana z realizacją planu 
Rady Miasta, czyli rozpatrzenia informacji na temat bezpieczeństwa  
w mieście w 2022 roku. Witam więc serdecznie Gości, którzy przybyli do nas  
w związku z tym tematem, a więc w imieniu Komendanta Komendy Powiatowej 
Policji Pana Dominika Kowalskiego - Naczelnika Wydziału Ruchu Drogowego. 
W imieniu Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej Roberta 
Grudnia, witam Panów: Marcina Słowika - Naczelnika Wydziału Operacyjno-
Szkoleniowego oraz Pana Roberta Sobczyka - Dowódcę Jednostki Ratowniczo-
Gaśniczej nr 2. Witam również Komendanta Straży Miejskiej Pana Andrzeja 
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Kaniewskiego oraz Panią Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Panią 
Beatę Dudę. Proszę Państwa, proszę się zalogować do systemu. Witam 
również wszystkich przybyłych Państwa na obrady dzisiejszej sesji oraz 
internautów, którzy obserwują naszą sesję on-line.  

Szanowni Państwo! Zanim przejdziemy do realizacji porządku obrad, 
chciałam Państwa poinformować, że dnia 12 sierpnia bieżącego roku zmarł Pan 
Andrzej Kaczmarczyk, Radny Rady Miasta w kadencji 1990-94. W tym czasie 
Pan Radny Kaczmarczyk w latach 1990-92 pełnił obowiązki 
wiceprzewodniczącego Rady Miasta i był członkiem Komisji Gospodarki 
Komunalnej. Proszę wszystkich o powstanie i uczczenie pamięci, i uczczenie 
pamięci zmarłego minutą ciszy. (minuta ciszy)  

 
Radni RM uczcili minutą ciszy pamięć zmarłego radnego Andrzeja 
Kaczmarczyka. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję wszystkim. Przechodzimy 
już do realizacji porządku obrad, ale zanim przejdziemy do punktów z porządku,  
jak zwykle klauzule informacyjne. Pierwsza o ochronie danych osobowych. A 
więc wszyscy pamiętamy, ale muszę ten obowiązek spełnić i przypomnieć 
Państwu, że jeśli w trakcie obrad podajecie Państwo swoje dane osobowe, a 
więc: nazwisko, imię, adres, to te dane są ogólnodostępne, ponieważ sesja jest 
nagrywana, utrwalane są obrady i transmitowana. Radni Rady Miasta z mocy 
prawa są osobami publicznymi i zgoda na publikację ich danych osobowych nie 
jest wymagana, natomiast przypomnienie dotyczy takiej sytuacji, że jeśli 
podajecie Państwo nazwiska w swoich wypowiedziach osób trzecich - 
pamiętajcie, że musicie mieć od nich oświadczenie, że wyrażają na to zgodę. I 
druga informacja, też taka jak zwykle, że wszystkie materiały publikowane  
na stronach samorządu terytorialnego są przystosowane dla osób 
niepełnosprawnych. I w związku z tym, nagrania obrad sesji Rady Miasta są 
uzupełniane o napisy dla osób niesłyszących.  
 
Ad II/Przedstawienie porządku obrad. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Teraz przechodzimy do realizacji 
porządku obrad. Czy ktoś z Państwa ma uwagi, coś chciałby wnieść do 
porządku? Proszę, Panie Prezydencie.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! 
Szanowni Goście! Chciałbym zaproponować zmiany w punkcie piątym. Podjęcie 
uchwał w sprawie. Po pkt 13, to jest po projekcie uchwały zmieniającej uchwałę 
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2023 rok - i 
wnoszę o nowy projekt uchwały, jako podpunkt 14 - zmieniający uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2023 rok. I 
konsekwencją tego projektu będzie zmiana załącznika numer jeden i numer 
dwa do projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-29.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze inne 
uwagi do porządku? Nie widzę. Wobec tego głosujemy wniesienie tych 
punktów, które Pan Prezydent przed chwilą powiedział, a więc projekt uchwały 
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec na rok - Świętokrzyski - 2023, 
dla Ostrowca Świętokrzyskiego na rok 2023 – to jest punkt 14. Kto jest za 
przyjęciem tego punktu do porządku obrad, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Przyjęliśmy ten punkt do porządku obrad, a więc punkt 
14 staje się punktem 15 i mamy w porządku obrad 15 projektów uchwał. 
 
Radni RM jednogłośnie opowiedzieli się za umieszczeniem w porządku obrad 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski – w pkt V jako pkt 14. (załącznik nr 2 do protokołu) 
 
Radni Rady Miasta obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 
 
I. Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie quorum.  

II. Przedstawienie porządku obrad. 

III. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  
z dn. 22 czerwca 2023 r., 20 lipca 2023 r. i 27 lipca 2023 r.  

IV. Stan bezpieczeństwa w mieście w 2022 r. 

V. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1) zbycia nieruchomości, 
2) nabycia nieruchomości, 
3) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej, 
4) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej, 
5) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej,  
6) wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnością przesyłu,  
7) zmieniająca uchwałę w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 
2022 – 2025, 

8) zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie i realizację projektu 
pt. „Opracowanie i pilotażowe wdrożenie mechanizmów i planów deinstytucjonalizacji 
usług społecznych” realizowanego w ramach Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja 
Rozwój 2014-2020 Oś Priorytetowa II Efektywne polityki publiczne dla rynku pracy, 
gospodarki i edukacji Działanie 2.8 Rozwój usług społecznych świadczonych w 
środowisku lokalnym,   

9) przyjęcia Planu deinstytucjonalizacji usług społecznych w Gminie Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2023-2028, 

10) zatwierdzenia „Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i 
urządzeń kanalizacyjnych na lata 2024 – 2026 dla Miejskich Wodociągów i Kanalizacji 
Spółki z ograniczona odpowiedzialnością w Ostrowcu Świętokrzyskim”,  

11) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla gminnego 
zakładu budżetowego – Zakładu Usług Miejskich w Ostrowcu Świętokrzyskim,  

12) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu,  
13) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 

2023 r., 
14) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 

2023 r., 
15) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na lata 2023 – 2029. 
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VI. Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach. 

VII. Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 14 czerwca  
2023 r. do 6 września 2023 r.  

VIII. Sprawy różne. 

IX. Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
 

  
Ad III/Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta z dnia 22 czerwca 2023 r.,  
20 lipca 2023 r.  i 27 lipca 2023 r. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Teraz przechodzimy do realizacji 
już porządku obrad, mianowicie punkt trzeci - Przyjęcie protokołów z sesji 
Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego z dnia: 22 czerwca bieżącego 
roku, 20 lipca oraz 27 lipca 2023 r. Protokół, jak zwykle dostaliśmy drogą 
mailową albo też mogliśmy się z nim zapoznać w Biurze Rady Miasta. Czy 
Państwo Radni mają uwagi do protokołów? Nie widzę. Wobec tego będziemy 
kolejno głosować przyjęcie protokołów. Kto jest wobec tego za przyjęciem 
protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  
z dnia 22 czerwca 2023 r.? Kto jest za, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest 
przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i 
podnosi rękę. Stwierdzam, że protokół przyjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 22  czerwca 2023 r.(imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 3 do protokołu) 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny protokół, to jest z 20 lipca 
2023. Przechodzimy do głosowania nad tym protokołem i tak, kto jest za 
przyjęciem protokołu naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że również i ten protokół przyjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 20  lipca 2023 r.(imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 4 do protokołu) 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I ostatni protokół z sesji Rady 
Miasta z dnia 27 lipca 2023. Kto jest za przyjęciem protokołu,  naciska przycisk 
i podnosi rękę? Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że również i ten 
protokół przyjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 20  lipca 2023 r.(imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 5 do protokołu) 
 
Ad IV/Stan bezpieczeństwa w mieście w 2022 r. 



5 
 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa,  przechodzimy do 
punktu czwartego porządku obrad - "Stan bezpieczeństwa w mieście w roku 
2022". Otóż, zgodnie z planem pracy, przyjętym na rok bieżący na trzeci 
kwartał, mamy tam punkt "Stan bezpieczeństwa w mieście w roku 2022". 
Państwo również otrzymali wszystkie materiały, (załączniki nr 6, 7, 8, 9, 10) 
które nasi Goście nam przedstawili do dyskusji na komisji. Materiał był 
przedmiotem obrad dyskusji. Wszystkie materiały były przedmiotem obrad 
dyskusji, przedmiotem obrad Komisji Samorządowej. I zapraszam Państwa 
Radnych do dyskusji nad materiałami. Mamy Gości, więc można dopytać o 
wiele spraw, które Państwa interesują. Proszę Andrzej. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Myślę, że będę wyrazicielem wielu 
siedzących tu na sali. Protokół jest dosyć szczegółowo opracowany, także 
widzimy działalność naszych służb, tutaj porządkowych i oby tak dalej. Myślę 
tylko, że jest mały problem tam, gdzie się pojawi jednoślad, który przeleci jak 
pershing, nawet jak ktoś wzywa pomoc jakąś, żeby to kontrolować, to jest 
problem. I tak się zastanawiam - ulica Długa od Ronda NSZ w kierunku 
Wymysłowa. Dobrze by może tak profilaktycznie, kiedy ukrytą kamerę postawić, 
może by coś się wychwyciło, jakiś pająk by przeleciał. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Tutaj tak trochę 
ad vocem mojego Kolegi. Teraz można stwierdzić, że w naszym mieście jak 
pershingi to pojawiają się, poruszają się hulajnogi, zaś te jednoślady szybsze, to 
bardziej jak HIMARS-y. Niemniej jednak wracając do tematu. Szanowni 
Państwo, tak się składa, że w planie propozycji Klubu Radnych „Prawa i 
Sprawiedliwości”, kwestia bezpieczeństwa znalazła się jako jedna z dziesięciu – 
jak dobrze pamiętam – propozycji. I cieszę się, że ten temat na dzisiejszej sesji 
jest omawiany, bo tym pismem naszym, bodajże z końca stycznia, taki temat 
proponowaliśmy. Zaś, ja w trzech aspektach wybranych pragnąłbym głos 
zabrać. I tak po pierwsze – otóż, przeglądając sprawozdanie Straży Miejskiej na 
stronie - przepraszam, niestety nienumerowanej, widzimy w punkcie 12, o - 
widzimy statystyki interwencji. To może zastanawiać i prowadzić do różnych 
dalszych wniosków - dlaczego statystyki tak właśnie wyglądają? Mówimy tutaj o 
interwencjach podjętych przez Straż Miejską, przez Straż Miejską w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. I tak, z tej pobieżnej analizy wynika chociażby, że 
poszczególne ostrowieckie osiedla różnią się, no chyba, także poziomem 
bezpieczeństwa ze względu chociażby na ilość podejmowanych interwencji 
przez służby mundurowe. Żeby nie być gołosłownym, przytoczę tylko, że 
wygląda na to, iż na pozycji 11 - ostatniej, najbardziej bezpieczne wydaje się 
być osiedle „Stawki”, bo tam było niespełna 200 interwencji, zaś na pierwszym 
miejscu są "Ogrody" - osiedle "Ogrody" trzy razy więcej, blisko 600 interwencji 
Straży Miejskiej, a więc to też o czymś świadczy i może do jakiś dalszych 
wniosków prowadzić. Na pewno może dziwić w sprawozdaniu Straży Miejskiej 
punkt, który mówi o - przepraszam, żeby być konkretnym  - strony także nie ma, 
ale poprzednia, czyli 10 punkt, który mówi o tym, że Straż Miejska wykonuje 
zadania związane z konwojowaniem. No i jest to konwojowanie wartości 
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pieniężnych oraz dokumentów dla potrzeb Urzędu Stanu Cywilnego. 
Rozumiem, że te kwoty przewożone, eskortowane przez Straż Miejską nie 
wymagają uzbrojenia tej formacji w broń palną, która byłaby czynnikiem 
odstraszającym i działającym prewencyjnie. Niemniej jednak prosiłbym o 
informację, jakie konwojowanie, jakich wartości pieniężnych wchodzi tutaj w grę. 
To jest pytanie odnośnie sprawozdania Straży Miejskiej. W sprawozdaniu 
Komendanta Powiatowego Policji w Ostrowcu Świętokrzyskim, tutaj proszę 
Państwa, już na stronie 5, mamy ciekawe informacje, które mówią o 
bezpieczeństwie właśnie związanym z ruchem drogowym, o czym wspomniał 
mój przedmówca Kolega Radny Andrzej Pałka. Więc, może cieszyć na pewno 
informacja zawarta w pierwszej tabelce strony 5, gdzie mamy porównanie liczby 
zdarzeń z zakresu bezpieczeństwa w ruchu drogowym, bo w porównaniu z 
2021 roku, rokiem ta liczba spadła z 738 do 564. Ja powiem tylko tak poza 
protokołem, że jestem bardzo ciekaw wyników za ten rok, kiedy mamy  
do czynienia z licznymi utrudnieniami ruchu na terenie miasta. Jak ta statystyka 
zdarzeń za 2023 będzie wyglądała. I pewnie ten spadek jest związany ze 
wzrostem ilości kontroli drogowych, bo następna tabelka strony 5 wykazuje 17 
800 kontroli w poprzednim roku, w roku 2021 – do aż ponad 21 000 w roku 
2022. Więc, ta liczba kontroli zapewne przełożyła się na spadek zdarzeń 
drogowych, co pewnie odbieramy wszyscy jak najbardziej pozytywnie. Oby tak 
było dalej. Szanowni Państwo. Najwięcej niepokoju, chyba jednak, wprowadza 
informacja o stanie bezpieczeństwa w zakresie obrony cywilnej w Gminie 
Ostrowiec Świętokrzyski. W swojej propozycji do plonu planu pracy, jako Klub 
Radnych „Prawa i Sprawiedliwości” składaliśmy punkt czwarty, gdzie, który 
brzmiał: "Analiza realizacji zadań z zakresu obrony cywilnej, ocena stanu 
i ilości budowli ochronnych oraz środków ochronnych dla ludności Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski". Przypomnę, Szanowni Państwo, że ten temat, no był 
społecznie bardzo żywy, jeżeli chodzi o wybuch wojny na Ukrainie i wówczas 
pojawiały się te głosy związane z zapewnieniem poziomu bezpieczeństwa 
mieszkańców naszego miasta. No i to sprawozdanie niestety dobrych 
wiadomości nie przynosi. Po pierwsze, chociażby z tego powodu, że na jednej 
ze stron, i już, na stronie ósmej, mamy informację, że gdyby łącznie podliczyć 
miejsca przewidywane do ukrycia ludności naszego miasta, czy byłyby to 
schrony, czy budynki przeznaczone na ukrycia doraźne, to zliczając wszystkie 
te miejsca wykazane w tym raporcie, mamy liczbę około 10,5 tysiąca miejsc na 
całe miasto. To jest ilość znikoma w stosunku do malejącej, ale wciąż większej, 
niż ta liczba ludności mieszkańców naszego miasta. Tym bardziej, że 
informacja, która jest dalej w tekście podana, że stan techniczny schronów i 
ukryć jest zwykle adekwatny do stanu technicznego budynków, w których się 
one znajdują. Nie wiem, czy Państwo mieliście okazję być w takim schronie 
sprzed kilkudziesięciu lat, które są na przykład na czerwonych blokach, tak 
zwanych, umieszczone w piwnicach. Więc szybciutko charakteryzując powiem 
tylko, że wiodą do nich podwójne drzwi śluzowe z uszczelkami, no które już 
pewnie nie są wymieniane od lat. Później są dwa pomieszczenia wielkości 
średniego mieszkania. Jest tam jedna toaleta z umywalką. Jest czerpnia 
powietrza, jest zbiornik na wodę, jest urządzenie filtro - wentylacyjne zasilane 
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elektrycznie, bądź korbą plus do tego wyjście ucieczkowe do takiego małego 
grzybka, wybaczcie Państwo określenie, czyli takiego małego wyjść, które jest 
zwykle sytuowane między blokami albo z boku budowli. Te schrony z tamtych 
czasów, nijak nie przystają do obecnych wymogów bezpieczeństwa. Wiem z 
tego sprawozdania, które Państwo Radni zapewne wszyscy czytali, że obecne 
przepisy nie normują i nie zakładają przygotowania takich miejsc. Na pewno nie 
będziemy drugą Szwajcarią, niestety. Więc należy tutaj pomyśleć chyba o tym, 
aby Gmina postarała się, bo tutaj nie wynika z tego raportu, to, o co prosiliśmy 
w swojej propozycji, aby Gmina wykonała kontrolę i analizę stanu tych 
pomieszczeń, bo to, że nie są one adekwatne, że są one adekwatne do stanu 
technicznego budynków, w których się znajdują, to nie jest określenie 
precyzyjne. Po prostu, czy one się jeszcze do czegoś się nadają, czy też już 
nie. Bardzo bym prosił o taką informację. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Chciałam powitać 
przybyłego na nasze obrady Pana Senatora RP Jarosława Rusieckiego. Proszę 
o zabranie głosu Pana Prezydenta. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Goście! Szanowni Radni! Tu już Panu Radnemu Dariuszowi Kaszubie 
odpowiem, co do ostatniego punktu. Taka kontrola przez Najwyższą Izbę 
Kontroli w tym roku się odbyła - wszystkich budowli właśnie, schronów. Została 
ona przeprowadzona i, i została ona przeprowadzona, i finalnie nie było 
żadnych zastrzeżeń, i, i mamy wszystko, że tak powiem w stanie, który, który 
kontrolerom nie, po prostu tu nie było, żadnych zastrzeżeń. Także mamy to 
wszystko na bieżąco już w tym roku przejrzane, sprawdzone  
i zinwentaryzowane przede wszystkim.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, proszę Radny 
Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo 
Radni! Panowie, Panowie Prezydenci!  Ad vocem. No dobrze, kontrola nie miała 
zastrzeżeń. Bardzo mnie to cieszy, ale co zrobić z tą niepokojącą liczbą małej 
ilości tych miejsc? Wiadomo, że nie ma chyba gmina obowiązku budowania 
takowych, ale przejrzenie zasobów gminy pod kątem zwiększenia tej liczby 
byłoby chyba jak najbardziej wskazane. Proszę Państwa, 10,5 tysiąca na cały 
Ostrowiec to wciąż za mało. Czy będzie selekcja przy wejściu w razie czego? 
Chyba  - nie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Ja jeszcze tylko odpowiem, że taka 
Straż Pożarna na przełomie roku, bodajże w grudniu 2022, każdy budynek 
podpiwniczony był przejrzany. Jest to na stronach Państwowej Straży Pożarnej. 
Tak, że my mówimy tutaj o tych 10 000, o liczbie gdzie tu mamy w mieście 
swoje zasoby - również, ale, ale każde, każde pomieszczenie, które mogłoby 
być schronieniem - oczywiście - nie, tu definicja schronu nie funkcjonuje, ale 
zabezpieczeniem jest i, i tam już te liczby są znacznie wyższe. W tej chwili nie 
jestem w stanie powiedzieć. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Radny, Radny 
Kamil Stelmasik. 
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Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Korzystając z okazji,  
że dyskutujemy tak ważny temat, jakim jest poczucie bezpieczeństwa 
mieszkańców i mamy przedstawicieli, a także przed sobą dokumenty wszystkich 
poszczególnych służb i, i szczegółowe raporty. Właściwie to chciałbym 
zasygnalizować jeden problem, temat i korzystając z tego, że jest z nami tutaj 
szanowny Kolega Dominik Kowalski, który jest, jak rozumiem, wciąż członkiem 
Komisji Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego. Nie wiem, kto jeszcze w tej komisji 
zasiada, ale jednak to kwestia - jakiś chyba pogłos jest. Nie wiem może ktoś nie 
wyłączył mikrofonu? Mam wrażenie. Jakby kwestia bezpieczeństwa ruchu 
drogowego jest taką rzeczą palącą i ważną dla mieszkańców miasta ze względu 
na to, że przybywa nam samochodów, mamy wspomniane remonty w mieście i 
ten ruch jest utrudniony, a ciągle, ciągle nam się śpieszy. Chciałbym 
zasygnalizować jedną kwestię związaną z bezpieczeństwem ruchu na ulicy 
Armii Krajowej, żeby dziś sobie to wziąć do serca i spróbować w najbliższych 
miesiącach do tego tematu usiąść. Mianowicie chodzi o to, że jak wiemy, 
została tam otwarta niedawno bardzo ważna, oblegana wręcz atrakcja dla 
młodzieży, dla mieszkańców, dla dzieciaków, czyli pumptrack. To się wiąże z 
bardzo dużym, wzmożonym ruchem tam dzieciaków przez przejścia dla 
pieszych. Jednocześnie dużo rodziców przyjeżdża samochodami, podwożąc 
tam dzieci. Więc mamy zagęszczenie też tego ruchu samochodowego i 
chciałbym po prostu tutaj zwrócić uwagę na to, żeby, bo wiemy jesień przed 
nami, zima - to oblężenie tego miejsca będzie nieco mniejsze. Ale wiosna, lato 
przyszłego roku - myślę, że znowu będzie to bardzo atrakcyjne i oblegane 
miejsce. Więc do meritum, chciałbym prosić o to, żeby się temu, tej ulicy 
przyjrzeć i wprowadzić tam strefę uspokojonego ruchu. Ograniczenie: 30, 40. 
Kwestia dyskusji oczywiście tego na Komisji Bezpieczeństwa Ruchu 
Drogowego, ale też wprowadzenia pewnych elementów na, na jezdni. Ja w 
najbliższym tygodniu złożę odpowiednią interpelację, którą myślę, że dosyć 
dobrze skonsultowałem z mieszkańcami osiedla "Pułanki", ale też z 
drogowcami. I myślę, że to jest rzecz warta rozpatrzenia. Podobna historia była 
nie tak dawno - no, równolegle do tej ulicy, czyli Jana Pawła, tam 
wprowadziliśmy ograniczenie do 40 km/h. Zresztą przy tej zmianie Policja tutaj 
znakomicie asystowała, bo były częste kontrole prędkości tam na wysokości 
bazy MZK. I to poskutkowało. Później przebudowaliśmy tam przejścia dla 
pieszych i te poczucie bezpieczeństwa, myślę, że tam jest dużo, dużo wyższe, 
zarówno dla - przede wszystkim - dla pieszych, jak i dla prowadzących 
samochody. Także apelowałbym o to, żeby się na Komisji Bezpieczeństwa 
Ruchu Drogowego przyjrzeć temu tematowi. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Radną Renatę Dudę.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Wysoka Rado! Ja mam tutaj takie pytanie dotyczące sprawozdania z 
działalności Straży Miejskiej, a chodzi mi konkretnie o kontrole miejsc 
parkingowych dla osób niepełnosprawnych. Ja tam pisałam taką stosowną 
interpelację w tej kwestii. Dostałam odpowiedź, że na pewno te kontrole będą 
wzmożone. I chciałam teraz zapytać, bo powiem szczerze, że w tym 
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sprawozdaniu nie, nie doczytałam, nie widzę tutaj o tych miejscach. Czy były 
takie kontrole i, i podejmowane w ubiegłym roku? I w jakiej liczbie? Dziękuję 
bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Może 
poprosiłabym naszych gości o udzielenie odpowiedzi na pytania radnych. 
Komendant Straży Miejskiej – A. Kaniewski – Pani Przewodnicząca! Panie 
Prezydencie! Szanowni Państwo Radni! Odnosząc się do pytań zadanych przez 
Państwa, Pana Dariusza - Radnego Dariusza Kaszubę. Z czego wynikają te 
statystyki i taka, taka ilość? Te dwie pierwsze pozycje, proszę Państwa, to 
pokazują tylko skuteczność monitoringu wizyjnego. Gro tych interwencji, które 
są podejmowane przez funkcjonariuszy Straży Miejskiej i Policji - są 
zaobserwowane po prostu przez operatorów monitoringu wizyjnego przez, w 
zasadzie 24 godziny na dobę, w tych punktach, i w związku z tym te wszystkie 
nieprawidłowości, które ujawniają operatorzy, są przekazywane do dalszej 
realizacji służbom patrolowym, służbom prewencyjnym i stąd ta ilość 
interwencji. Osiedle "Ogrody" – ja tylko przypomnę, jest tam plac zabaw. W 
pobliżu jest sklep z alkoholem i to jak gdyby generuje dużo, dużo tych 
interwencji. No, my chronimy to miejsce publiczne, bo, bo to jest plac zabaw, bo 
tam są dzieci, dzieci z matkami. I osoby, które spożywają alkohol lub w sposób 
nieobyczajny się zachowują - są tam nieproszonymi gośćmi. Stąd taka, taka 
duża liczba tych interwencji. Ja myślę, że we wszystkich miejscach, w których 
funkcjonują kamery monitoringu wizyjnego, ta ilość na początku ona wzrasta, 
dopóki się okoliczni mieszkańcy nie zorientują, że jednak to jest pod kontrolą. 
Ilość interwencji oczywiście wzrasta, potem spada i to jest takie oddziaływanie 
prewencyjne. "Ogrody" też tak docelowo spadają, bo ta ilość to była koło tysiąca 
w ubiegłych latach, a teraz, teraz to, to zdecydowanie ta ilość interwencji 
spadła. Ulica Jana Pawła, no to tam też, to jest tam okolice: "Stokrotki", 
przystanku autobusowego, kebabu. Tam jest również skrzyżowanie  
ze światłami i bardzo często te interwencje wynikają, jak gdyby z niewłaściwego 
zachowania się kierowców, a więc przejeżdżanie na czerwonym świetle przez 
skrzyżowanie. No, oczywiście potężne zagrożenie dla mieszkańców, którzy 
przemieszczają się między osiedlem "Pułanki" a osiedlem "Słonecznym". Tak 
są tam ustawiane w określonych godzinach kamery, żeby wyłapywać tych 
nieodpowiedzialnych kierowców, którzy stwarzają zagrożenie. No, oczywiście 
te, te sprawy potem rozlicza Komenda Policji, bo materiały zgrane z tych 
zdarzeń przekazujemy bezpośrednio do Komendy Powiatowej Policji. Jeżeli 
chodzi o konwojowanie wartości pieniężnych, to ja, no nie chcę tutaj mówić o 
kwotach, bo to jest sprawa - wiadomo - nie można ujawniać, ale, ale to jest 
zgodnie z przepisami prawa. Jest rozporządzenie, które określa te wartości, 
które mogą konwojować pojedyncze osoby, uzbrojone osoby, bankowozem. 
Tam się posługujemy jednostkami obliczeniowymi, bo to nie jest kwota 
konkretna pieniężna. Ta jedna jednostka obliczeniowa to tylko przypomnę, że to 
jest 120-krotność średniej krajowej. Dokumenty, no wiadomo, to są akty stanu 
cywilnego, które muszą być zabezpieczone i przewiezione do Archiwum 
Państwowego. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. 
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Komendant Straży Miejskiej – A. Kaniewski – A miejsca parkingowe - ja 
odpowiem po sesji Pani Radnej, bo w tej chwili nie jestem w stanie takiej liczby 
dokładnej podać tych kontroli, akurat związanych z nieprzestrzeganiem 
przepisów parkowania dla osób niepełnosprawnych. No, bo my, to w statystyce 
zapisujemy, jako nie dostosowanie się do znaku drogowego określonego, tak? 
Nie wyszczególnione to są osoby, jakby niepełnosprawne i musiałbym po prostu 
sprawdzić poszczególne interwencje - ile było takich związanych z tym, z tym, z 
tym, z tym, z tym nieprzestrzeganiem tego przepisu. Aczkolwiek, na każde 
interwencje, takie mieszkańców plus jeszcze samodzielne patrole, no to 
sprawdzają czy, czy te osoby akurat parkujące w tych miejscach 
przeznaczonych dla osób niepełnosprawnych posiadają stosowne zezwolenie 
na to, czyli, czyli kartę parkingową dla osoby niepełnosprawnej, wyłożoną 
oczywiście za przednią szybą.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, proszę Radna Renata 
Duda. 
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo za odpowiedź. Ja tylko chciałam tak dodać,  
że pytanie moje wynika z tego, że wiele jest nieprawidłowości w parkowaniu, 
tutaj na tych miejscach - niebieskiej karcie, bo kierowcy często korzystają z kart 
babci, czy dziadka. Tak, że prosiłabym o zwrócenie tutaj uwagi na to.  
Komendant Straży Miejskiej – A. Kaniewski – Potwierdzam to, co Pani Radna 
mówi, że takie sytuacje, że dochodzi do takich oszustw.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Ja bym poprosiła jeszcze 
Naczelnika Ruchu Drogowego - Pana Dominika Kowalskiego o wypowiedź na 
temat bezpieczeństwa pieszych w mieście. Jak to wygląda? Czy jest lepiej, czy 
jest gorzej?  
Naczelnik Wydziału Ruchu Drogowego – D. Kowalski – Szanowna Pani 
Przewodnicząca! Szanowny Panie Prezydencie! Państwo Radni! Zaproszeni 
Goście! Jak widać, ruch drogowy zawsze wzbudza sporo emocji. Szanowni 
Państwo, postaram się odpowiedzieć na wszystkie pytania tutaj, które padły od 
radnych. Jeżeli chodzi o ulicę Długą, tutaj dla Pana - kierunek na Wymysłów. 
Tam wiemy, mamy potwierdzoną taką informację też, również z Gminy Kunów, 
że to skrzyżowanie ogólnie w stronę Janika, czyli w stronę do Kunowa, będzie 
przebudowane. I dobrze. Tam powstały progi zwalniające, które już w pewien 
sposób ograniczyły prędkość, prędkość pojazdów, które się poruszają po tej 
drodze. Natomiast, my cały czas w nadzorze tą drogę mamy, staramy się 
wysyłać tam patrole, staramy się planować. Niestety, podział i procent udziału 
policjantów ruchu drogowego w całej to jednostce jest skromny. Więc musimy, 
że tak powiem, objąć nadzorem nie tylko wymienione ulice, ale cały powiat 
również, aby było bezpieczniej, jeździło nam się lepiej. Jeżeli chodzi o hulajnogi, 
tutaj chcę powiedzieć, że odnotowujemy coraz więcej kontroli uczestników, 
którzy poruszają się na tych urządzeniach wspomagających ruch. Z uwagi na 
to, że nie respektują prawa, nie każdy wie - wynika to z przepisów ogólnych, 
które się zmieniły, że nie można poruszać się na takiej hulajnodze po drodze 
publicznej. Możemy poruszać się po chodniku, po ścieżkach rowerowych, a 
także tam, gdzie przepisami ten ruch kołowy jest ograniczony do prędkości 
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maksymalnie 30 km, a więc do wszelkich stref zamieszkania, chociażby. Więc, 
taką profilaktyką również tutaj, jako Wydział Ruchu Drogowego, będziemy 
chcieli dotrzeć podczas może festynów jakichś w najbliższym okresie lub na 
wiosnę. Aby po prostu przybliżyć te takie przepisy prawa, które wynikają z 
przepisów ogólnych. A jak coś wynika z przepisów ogólnych, to nie każdy to 
chce czytać albo sobie przypomnieć. Jeżeli chodzi o pytanie Pana Radnego 
dotyczące skateparku i Armii Krajowej. Również popieram taki wniosek i myślę, 
że spotkamy się i to spotkanie będzie owocne. Zaowocuje tym, że zmienimy 
tam troszeczkę, bo mamy też zgłoszone interwencje od mieszkańców osiedla 
"Pułanki", że jednak ten ruch jest wzmożony. Przy obecnym, ciężko jest też 
włączać się kierującym do ruchu, którzy wyjeżdżają z parkingów, tutaj przy Armii 
Krajowej. Ta droga, jest bodajże drogą gminną, więc tutaj będziemy z 
Państwem na pewno taki kontakt chcieli uzyskać i coś wspólnymi siłami zawsze 
się to udaje zrobić. Więc mam nadzieję, że tutaj z tą Armii Krajowej również ku 
poprawie bezpieczeństwa uda nam się coś zrobić. Odnosząc się do pytań  
do przedstawionego Państwu, uzyskanych, nie tyle co wyników statystycznych, 
o tak - analiz - jak się jeździ u nas w mieście, jeżeli chodzi o przebudowę drogi?  
No, współpraca, jeżeli chodzi z wykonawcą, tak jak my, Wydział Ruchu 
Drogowego, który wspomaga ich wielokrotnie podczas jakichś tam prac, czy też 
na budowie podczas przyjazdu różnych maszyn drogowych, jest bardzo 
zadawalający. Natomiast, odnotowujemy tutaj, że na pewno jeździ nam się 
ciężej, niż jeździło się przy budowie i zamknięciu, tak jak my to nazywamy lewej 
strony miasta, prawda? Patrząc na północ. Teraz, teraz zamknęliśmy ulicę, no i 
duże skrzyżowanie - arterię Jana Pawła - i tam jest najwięcej kierujących, którzy 
nie stosują się do przepisów ruchu drogowego i do tych objazdów 
wyznaczonych. No, staraniami tutaj razem z miastem i z powiatem 
uruchomiliśmy taki łącznik ulicą Targową, więc tam też kierujący już mogą 
jeździć. Czekamy niecierpliwie, aż droga ta Nowotrzeciaków zostanie otwarta. 
No, ale jeszcze musimy się troszeczkę wstrzymać pewnie i wtedy wszystkim 
nam będzie się jeździło lepiej. Czy odnotowujemy jakieś zdarzenia? Było ich 
bardzo mało, bo zaledwie trzy, jeżeli chodzi na tej drodze przebudowanej. Więc, 
jest to stara zasada - tam gdzie coś się dzieje, i nie do końca znane są nam 
rozwiązania, jeżeli chodzi, i nakreślony kierunek ruchu, bo kierujący często 
jeżdżą na pamięć, to tam jeździmy bezpieczniej i z rozwagą. Przepuszczamy 
się nawzajem. Jesteśmy bardzo kulturalni. I tutaj takiego problemu nie ma. 
Natomiast, jest problem na pewno z korkowaniem się miasta. Jako Wydział 
Ruchu Drogowego wystawiamy patrole i również często stoimy na 
skrzyżowaniu. Mówię często, no niejednokrotnie Państwo mogą nas nie 
widzieć, natomiast stoimy bynajmniej na skrzyżowaniu z ulicą Mickiewicza-
Sienkiewicza, gdzie ten lewoskręt też, ogólnie od Starokunowskiej do przejazdu, 
do skrzyżowania do KFC, stoi się średnio 7 minut. Jest to sprawdzone przez 
nas, więc nie jest to może aż tak uciążliwe. Natomiast, miasto na pewno się 
korkuje. Co do problemów jeszcze, i co do kontroli tutaj - Pan Radny przytoczył 
17 000 kontroli kierujących. Tak, już obecnie mamy ponad osiemnaście. Jak to 
wpływa na bezpieczeństwo? Na pewno wpływa na bezpieczeństwo i poruszania 
się pojazdami. Odnotowaliśmy tutaj, w kontrolach bardzo dużo osób 
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nietrzeźwych.  Więc, pomimo tego, że kary są ogromne i jest to średnio około 
30 000 zł dla takiego złapanego sprawcy przestępstwa, jakim jest jazda w stanie 
nietrzeźwości samochodem, dalej ci kierujący wsiadają. Dalej, my jako Policja 
czekamy na jakąś zmianę prawa, która mogłaby nam pomóc w tym zakresie, 
aby ograniczyć ten proceder. Natomiast, w Powiecie Ostrowieckim, w Ostrowcu 
- jest to przeszło ponad, ponad, ponad 90 osób kierujących pojazdami. Więc 
jest to bardzo, bardzo dużo - od początku roku, mówię. Takim, takim szczytem 
był tutaj miesiąc lipiec, gdzie odnotowaliśmy prawie 20 kierujących, a więc 
praktycznie codziennie takiego nietrzeźwego kierującego żeśmy zatrzymywali. 
Oczywiście wdrażane są tutaj działania i Państwo będą mogli nas spotkać 
bardzo często, obecnie na tak zwanych działaniach "trzeźwy poranek", czy też 
"alkohol i narkotyki", w których będziemy brali udział. Dziękuję, jeżeli są pytania, 
to odpowiem bardzo chętnie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny 
Stanisław Choinka. 
Radny St. Choinka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie 
Prezydenci! Zaproszeni Goście! Miło, że dzisiaj możemy gościć tutaj 
przedstawicieli służb. Między innymi dobrze, że jest Pan Naczelnik Ruchu 
Drogowego. Chciałem poruszyć taki temat, Panie Naczelniku - ulica Kąty 
Denkowskie. Wzmożony ruch pojazdów ciężarowych. Oczywiście wasze 
interwencje, tam widać, że są z tym, że no niestety, kiedy jesteście ten ruch 
odbywa się prawidłowo. Niestety, jeżeli Was nie ma, panowie prowadzący 
pojazdy ciężarowe jeżdżą dosyć szybko albo za szybko. Wąska droga. Matki z 
wózkami spacerującymi po tej ulicy. Po prostu, no stwarza to ogromne 
niebezpieczeństwo. Gdyby można było tą ulicę też również wciągnąć do tej 
kwestii bezpieczeństwa i na Komisji Ruchu Drogowego również uwzględnić tą 
ulicę. Powiem szczerze, nie pod może stały nadzór taki kontrolny, ale 
rzeczywiście ten odcinek drogi jest bardzo wąski, i naprawdę jest 
niebezpiecznie.  
Naczelnik Wydziału Ruchu Drogowego – D. Kowalski – Panie Radny, jeżeli 
można. Dziękuję za to pytanie. Nie chciałem się chwalić. Natomiast, ta ulica 
została bardzo szeroko objęta nadzorem dzięki no, bardzo dobrej współpracy ze 
Starostwem Powiatowym. Została ona odkrzaczona, również tutaj przy pomocy 
ZUM-u. Więc, bardzo dziękujemy za tą pomoc. Została, zostały odmalowane 
znaki poziome, są zamówione znaki pionowe. Cała ta infrastruktura zostanie 
poprawiona. Dziury, które tam na styku dojazdu do bramy numer 3, pomimo 
tego, iż jest to teren należący do huty, Starostwo zobowiązało się do naprawy. 
Więc, zostanie to zrobione. I teraz tam jest sprawa dwurodzajowa, mianowicie, 
że mamy drogę publiczną i drogę wewnętrzną huty. Więc, możemy działać tylko 
do pewnego odcinka. Nie będę mówił o jaki odcinek tutaj chodzi z uwagi na to, 
że działamy i kontrolujemy tam. Policjanci wiedzą. Natomiast, wszelkie 
zgłoszenia odnośnie pojazdów ciężarowych, które przejeżdżają tą ulicą, a także 
zgłoszeń mieszkańców - są brane pod uwagę. Również mamy zabezpieczone 
filmy od mieszkańców i kiedy to oznakowanie już będzie takie w stu procentach 
- my już tam działamy, natomiast będziemy mogli podjąć dalsze kroki działania. 
Dziękuję.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy Państwo 
Radni jeszcze mają pytania w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Wobec 
tego dziękuję, Panie Naczelniku. Ten punkt już mamy za sobą.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do punktu piątego 
porządku obrad, mianowicie "Podjęcie uchwał w sprawach"… Proszę Pan, 
proszę Pan Senator. Proszę o zabranie głosu. 
Senator RP – J. Rusiecki – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Państwo 
Radni! Szanowni Państwo! Ten punkt jest bardzo ważnym punktem debaty 
publicznej odnoszącej się do troski o bezpieczeństwo publiczne. Warto sobie 
uświadomić, że 88% Polaków uważa, że bezpieczeństwo jest w centrum uwagi 
działań, zarówno instytucji państwowych, jak i samorządowych. Co więcej, w 
pogłębionych badaniach - 96% społeczności lokalnej uważa, że żyje w 
warunkach bezpiecznych. I jest to chyba najlepsza ocena funkcjonowania 
Państwowej Straży Pożarnej, Państwowej Policji, czy Straży Miejskiej. 
Dodałbym jeszcze, działalność tu u nas w Ostrowcu, ale i szerzej - Wojska 
Polskiego, i mających swoją siedzibę na osiedlu "Słonecznym" 103-go Batalionu 
Piechoty Lekkiej, który odpowiada za bezpieczeństwo militarne, ale również, 
ostatni czas pokazał, że żołnierze nieśli wsparcie w czasie pandemii dla 
szpitala, kombatantów, czy też dla uchodźców z Ukrainy, wspierając 
społeczności lokalne. Chcę również powiedzieć to, że tego rodzaju debaty, 
coroczne debaty, czy na forum Rady Miejskiej, czy Rady Powiatu, również jest 
taką pogłębioną informacją, na jakie elementy zagrożenia trzeba zwracać 
uwagę. Pan Radny Dariusz Kaszuba zwrócił uwagę na bardzo ważny element 
odnoszący się do obrony cywilnej. Jeżeli w ostatnim roku została w polskim 
parlamencie uchwalona ustawa o obronie ojczyzny, to w uzgodnieniach, 
szczególnie w zakresie Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, jest 
w tej chwili bardzo ważny dokument legislacyjny – ustawa o obronie ludności. 
Jej walor, myślę, że jest równorzędny do ustawy o obronie ojczyzny, a jakby 
głównym operatorem w tym zakresie będzie Minister Spraw Wewnętrznych i 
Administracji, a w szczególności Państwowa Straż Pożarna, bo na niej będzie 
spoczywała odpowiedzialność organizowania obrony cywilnej i współpracy ze 
wszystkimi agendami samorządowymi, rządowymi. To jest sprawa niezwykłej 
wagi wobec w ogóle bezpieczeństwa, które musimy, jako państwo, jako 
samorządy zagwarantować naszym mieszkańcom. I to jest sprawa niezwykłej 
wagi, bo takie wsparcie, jakie jest dla Polskich Sił Zbrojnych, jest niezbędne dla 
instytucji, takich jak Państwowa Straż Pożarna, Policja, Straż Miejska. W tym 
miejscu chciałem Panom Komendantom, przedstawicielom Policji, Straży i 
Straży Miejskiej, serdecznie podziękować za służbę na rzecz społeczności, na 
rzecz naszego bezpieczeństwa. To jest wielkie zadanie, które Panowie, czyli 
Państwo wykonujecie z wielką starannością. Bardzo dziękuję. 
 
Ad V/Podjęcie uchwał w sprawach. 
 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Przechodzimy, 
Szanowni Państwo, do punktu piątego porządku obrad. Mianowicie podjęcie 
uchwał w sprawach jako pierwszy projekt uchwały dotyczący zbycia 
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nieruchomości położonych w rejonie ulic: Jana Samsonowicza i Antoniego 
Hedy. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. 
Proszę Panie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Witam Starostę 
Powiatu Ostrowieckiego, Panią Marzenę Dębniak. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Pani Przewodnicząca! Chciałem dopytać o jedną taką 
kwestię, bo mieliśmy dosyć ciekawe wyjaśnienie, jakby całej procedury i 
pomysłu na takie zbywanie działek przez gminy, ale patrząc, bo to chyba o to 
chodzi-  na, na tą działkę i teraz na te drogi, które się budują wokół terenów 
inwestycyjnych - i bardzo dobrze. Łącznie z tą na trzecią bramę oraz tą tutaj 
zaznaczoną wokół tych żółtych terenów, pozostają nam jakby we wnętrzu tych 
terenów bloki, w których mieszkają mieszkańcy - bloki socjalne. Czy, czy jakby 
pod tym kątem, że właściwie zamykamy mieszkańców jeszcze bardziej w tej 
sferze przemysłowej, industrialnej? Czy są tu jakieś pomysły na przyszłość 
oczywiście, co z tymi gruntami? Co z tymi, co z tymi mieszkaniami mamy 
zamiar zrobić? Bo, że jakby uciążliwość mieszkania tam będzie coraz, coraz 
większa.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać? Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Panowie Prezydenci! W uzasadnieniu projektu tej uchwały czytamy, 
że te blisko 9,5 hektara będzie przeznaczone do sprzedaży z możliwością 
wykorzystania na cele komercyjne. No, zwykle tak bywało, że na sesjach Rady 
Miasta częściej kupowaliśmy, niż sprzedawaliśmy, a tutaj ten pomysł na 
pozbycie się tak dużej ilości gruntu, przypomnę blisko 9,5 hektara, powtórzę - to 
jest naprawdę obszar bardzo duży. I stąd moje pytanie, czy jest jakaś sugestia, 
czy plan odnośnie tych tak określonych enigmatycznie celów komercyjnych? Co 
to może być? No bo wiadomo, że mieszkańcy pod tym hasłem (wypowiedź nie 
słyszalna) Już chyba lepiej? Aby mieszkańcy w przyszłości nie (wypowiedź nie 
słyszalna), czy spalarnie śmieci, czy jakiś magazyn odpadów (wypowiedź nie 
słyszalna). Bardzo proszę o rozwianie tych wątpliwości.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek - Proszę, Panie Prezydencie, o 
zabranie głosu. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Odpowiadam na pytanie dotyczące bloków mieszkalnych w strefie 
przemysłowej. Bo chcę powiedzieć, że tam jest Plan zagospodarowania, Plan 
przestrzenny, jako tereny przemysłowe. Jest pomysł na to. Rozmawiamy. 
Znaczy, powiem tak, już działamy w tej kwestii, żeby ten problem przestał, 
przestał funkcjonować i rozwiązać. Nie chciałbym teraz zdradzać szczegółów ze 
względu na to, że tam mieszkańcy będą żywo zainteresowani. Musimy też z 
nimi porozmawiać. Tak, że na pewno to nie będzie jedno etapowa, działanie 
jedno etapowe, że w ciągu jednego dnia, czy przesiedlimy, czy, czy jakieś inne 
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rozwiązania. To musi etapami się odbywać, więc na tę chwilę nie chciałbym 
więcej szczegółów zdradzać. Ale analizując to, co tu Pan Radny Kamil 
Stelmasik przedstawił, mieliśmy to na uwadze i również, również tą kwestią się 
zajmujemy w tej chwili. Wracając tu już do pytania Pana Dariusza Kaszuby, 
chciałbym powiedzieć, że - znaczy, to na komisjach, tylko Pana Radnego chyba 
w tych komisjach nie było. Tak, że mówiłem już kilkukrotnie. Ja już, tak, tak, tak 
- już wyjaśniam. Jest to teren 9,5 ha – są potencjalni inwestorzy. Generalnie, to, 
to są tak, jak już powiedziałem, to jest w sąsiedztwie też tych bloków, także, 
także tu też mamy na uwadze to, co Pan powiedział. Są potencjalni inwestorzy. 
Na pewno nie z tej branży. W tej chwili, to jest proces długofalowy. Nie mogę 
mówić, no zobowiązani jesteśmy do tego, ponieważ, ponieważ, ani branży 
nawet, ani, ani zdradzać więcej szczegółów. Tu, tą uchwałę wnosimy w tym 
względzie, żeby to była całość. Będziemy rozmawiać z inwestorami, znaczy, 
rozmawiamy cały czas z różnymi inwestorami i część chce połowę, część chce 
w całości. Na tą chwilę zdecydowaliśmy, żeby to była całość. To nie jest tak, że 
jutro będziemy już ogłaszać, czy w poniedziałek ogłaszać postępowanie 
przetargowe. Generalnie to są - teraz inwestorzy dynamicznie, dynamicznie 
dość w naszym regionie ze względu właśnie między innymi na, w planach 
odbudowy Ukrainy - nasz tutaj właśnie teren jest w miarę blisko granicy, więc 
też, też inwestorzy tu chcą lokować swoje firmy. To praktycznie co tydzień 
rozmawiamy z potencjalnymi inwestorami. A, żeby móc, żeby móc cokolwiek 
właśnie zaoferować i im przedstawić, to taka uchwała również jest niezbędna. 
Jeszcze dodam, że planujemy tam również prace porządkowe, bo tam jest dość 
zachwaszczone, dużo samosiejek, krzewów różnego rodzaju właśnie. Tak, 
przyroda tam się zadomowiła. W tej chwili, jak już jest ta, ten bajpas od drogi na 
trzecią bramę do Samsonowicza, to wszystko się właśnie teraz odkrywa. I też, 
żeby móc fizycznie przedstawiać, już tam parokrotnie byliśmy z inwestorami, 
więc zainteresowanie jest. Tak, że w tym względzie i stąd ta uchwała. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radny Jerzy Wrona. 
Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Już 
niejednokrotnie na sesjach Rady Miasta wypowiadaliśmy się, że jesteśmy za 
tym, aby po prostu skupować i scalać te szatkownice gruntowe, żeby po prostu 
większe działki mieć w dyspozycji, żeby można było prezentować potencjał 
inwestorom. To nie ma - coś, ten mój…  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Coś tutaj jest z głosem nie tak.  
Radny J. Wrona – Dziękuję. Dlatego tutaj, żeby rozwiać wszelkie wątpliwości, 
jesteśmy zawsze za tym, żeby z jednej strony skupować te szachownice i 
scalać te grunty. Z drugiej strony, żeby też stwarzać tutaj, przygotowywać 
działki po to, żeby potencjalni inwestorzy, żeby potencjalnym inwestorom można 
było takie działki zaoferować, i żeby miasto pod tym względem mogło się 
rozwijać. Natomiast to, co tutaj Kolega zwrócił uwagę, to ja bym chciał jeszcze, 
jakby podkreślić i uwypuklić, że jednak, bo Pan Prezydent dość enigmatycznie 
powiedział, jaka to mogłaby być działalność. I musimy bardzo być czujni, żeby 
po prostu tutaj inwestorzy nie sprowadzili nam działalności uciążliwej, która by 
nam po prostu stworzyła potem nowe problemy w mieście. Dlatego jednak, 
jednak byśmy prosili, żeby, żeby tutaj dokładnie jednak pozyskać informację, 
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jaki rodzaj działalności by chcieli prowadzić ci inwestorzy, którzy tutaj no, 
chcieliby zainwestować u nas w Ostrowcu Świętokrzyskim, ale tylko - ale, ale 
jednak żeby, żeby nie była to działalność, która mogłaby nam przysporzyć 
nowych kłopotów, jakaś uciążliwa dla środowiska, dla otoczenia, dla 
mieszkańców. I na to chciałem zwrócić uwagę. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny 
Marcin Marzec. Znowu coś. Co to jest? 
Radny M. Marzec – Nie, no to nie działa..  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Co to się dzieje?  
Radny M. Marzec – Raz, raz. Chyba teraz. To, przepraszam problemy 
techniczne. Dziękuję, Pani Przewodnicząca, za możliwość wystąpienia. Panie 
Prezydencie! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Ja niejako przy okazji, może 
nie ad rem tej uchwały, ale, ale no bardzo mocno wypowiedź, która dotyczy, jak 
gdyby całości tej polityki inwestycyjnej, czy pro inwestycyjnej miasta. Ja bym 
chciał zaapelować do Szanownego Pana Prezydenta i do Wysokiej Rady, żeby 
rozważyć, no zastanowienie się nad kompleksową polityką miasta w tym 
zakresie. Bo, ja mam wrażenie, że nie ma swoistej kontynuacji i logiki  
w tym postępowaniu. Oczywiście, proszę tego nie odbierać jako zarzut, bo 
oczywiście, no ja nie będę próbował udowadniać, że Państwo jako obóz 
rządzący przez dwie kadencje nie robicie w tym względzie nic, bo właśnie 
robicie i to, i to widać, że to się dzieje. Niemniej jednak, jak sięgnięcie Państwo 
wstecz wiele lat temu, pojawiały się różne koncepcje i propozycje, które gdzieś 
nie wiedząc czemu potem nie były kontynuowane, gdzieś się rozmywały, 
zapominano o nich, zmieniano. Nie do końca wiadomo, o co tu chodziło. Co 
mam konkretnie na myśli? No, choćby nawet pierwsza rzecz, która mi 
przychodzi z brzegu do głowy – nie wiem, czy Państwo pamiętacie o czymś 
takim, to jeszcze było za kadencji bodajże Pana Prezydenta Wilczyńskiego, 
gdzie proponowano takie rozwiązanie, które w skrócie miało się nazywać 
OSAG, czyli Ostrowiecka Strefa Aktywności Gospodarczej. Była taka koncepcja 
i zakładała zagospodarowanie terenów tam, gdzie dzisiaj mamy mieć kolejną 
galerię handlową, między innymi i tak dalej. Mało kto o tym w ogóle pamięta o 
co tu chodziło? Ale taka koncepcja była, wydano na to jakieś pieniądze i tak 
dalej. Jeszcze wiele lat wcześniej od tamtej koncepcji była inna koncepcja, która 
stanowiła, że tereny na ulicy Sandomierskiej, przy ulicy Sandomierskiej, tam, 
gdzie mamy CPiAZ, czyli Inkubator Przedsiębiorczości, Centrum Kształcenia 
Ustawicznego i Centrum Biurowo-Konferencyjne, to była jedna, jak gdyby strefa 
aktywności mikro biznesu, zwłaszcza inkubowanego, a w drugiej części miasta, 
na terenach przemysłowych zlokalizowanych w pobliżu huty – ulica 
Samsonowicza i poboczne, miała być, miał być utworzony Park Przemysłowo-
Technologiczny. Nie widziałem, nie słyszałem. Przepraszam za lekką ironię, ale 
chcę specjalnie podkreślić ten fakt, że nie mamy tutaj spójnej koncepcji, jako 
gmina, jako samorząd, która bez względu na to, kto rządzi byłaby realizowana. 
Tylko to są takie rzucane, czasami koncepcje i tak dalej. Potem, tak jak mówię, 
one gdzieś, gdzieś obumierają, gdzieś znikają. Nikt z tego nie jest rozliczany i 
tak dalej. Dosyć tej amatorszczyzny. I tego proszę nie brać naprawdę do siebie, 
bo ja mówię o latach minionych, gdzie, gdzie, gdzie, naprawdę to, to jeszcze, 
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jeszcze inne ugrupowania rządziły w tym mieście, i tak dalej. Natomiast, 
uważam, że na to czasy minęły. My teraz nadganiamy zapóźnienia takie i 
robimy takie rzeczy, gdzie inni to robili w latach dziewięćdziesiątych, czy 
początkiem lat dwutysięcznych. Mówię o komasacji gruntów, to się ceni, bo 
jakieś pierwsze efekty tego zaczynamy mieć. Niemniej jednak, to już nie 
wystarcza, to trzeba, tu trzeba wprowadzić naprawdę poważną koncepcję  
i strategię na miarę XXI wieku, bo naprawdę tylko te działania mają funkcje 
miastotwórcze i mogą faktycznie spowodować, że jeszcze Ostrowiec nam się 
nie wyludni. Co więcej, być może przyciągnie mieszkańców z mniejszych 
miejscowości do Ostrowca, bo raczej z większych chyba niekoniecznie, ale 
zapewni nam to transfer osób do miasta i spowoduje, że nie będziemy się tak 
mocno wyludniać, bo pewnie tego procesu całkowicie nie zatrzymamy, ale 
możemy go spowolnić. Co więcej, nowe inwestycje dadzą środki dodatkowe do 
budżetu, i tak dalej, i tak dalej. Ale naprawdę zastanówmy się nad konkretną 
koncepcją, co można w tym obszarze szeroko zrobić, jakich dokonać zmian i 
wytyczmy sobie jakieś cele w perspektywie dwóch kadencji czy, czy ośmiu, 
siedmiu lat, które można zrealizować. Bo, no mam wrażenie, że tutaj tak, tak, 
tak to jest chaotycznie, chaotycznie robione, a można by to było usprawnić i te 
efekty byłyby dużo, dużo większe, gdybyśmy się trzymali pewnych ustaleń i je 
sukcesywnie realizowali. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Coś się dzieje?  
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Słychać?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Słychać.  
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, 
Koledzy Radni! Mili Goście i internauci. Myślę, że bardzo cenna treść w 
wypowiedzi Pana Prezydenta była, kiedy zaczyna rozwiązywać problem, to 
kieruje się do mieszkańców. Tam próbuje znaleźć alternatywę tak, żeby nie było 
problemów, jaki się pojawił - już tak teraz zasygnalizuję - między ulicą: Jodłową, 
Las Rzeczki i Graniczną, gdzie inwestor próbuje coś wysokiego wybudować. 
Ludzie już przez wiele, wiele lat mieszkają i mówią: "ściana śmierci, czy czegoś 
to będzie'? I tak dalej. Myślę, że to jest bardzo trafne, Panie Prezydencie, takie 
podejście. Co do działek, to tak się odniosę, bo pamiętamy niekiedy nasze 
dyskusje wspólne - po co tyle gruntów skupować, kiedy, co będzie, jak ludzie 
odpływają. Odpływają z każdego miasta. Różnie to wygląda. Gdzieś więcej, 
gdzieś mniej wiadomo, że większe aglomeracje przyjmują, mają większy 
potencjał na zatrudnienie. Tam się kierują nasi młodzi. Ale cieszy nawet i 
dzisiejsza wypowiedź, że zaczyna to przechodzić, troszeczkę w inny zakres 
wykorzystania już tych pozyskanych gruntu. A pamiętamy, kiedy ich było zero, 
zaczęli się mieszkańcy nasi i młodzi, i prawda, i doświadczeni wynosić poza 
granice miasta. Takim przykładem załóżmy mamy Gminę Bodzechów, gdzie w 
otoczeniu bardzo wiele prawda jest zabudów i tam się przenieśli ludzie, bo tam 
działki były. A więc, bardzo dobrze, że jest to element zatrzymania, 
zahamowania, o właśnie takiej ekspansji na inne tereny,  
a pozostania w naszym mieście. Panie Prezydencie, myślę, że takie 
dogadywanie się z mieszkańcami, w okolicznych miejscach, gdzie się 
inwestycje będzie podobne próbowało tworzyć, przed wydaniem warunków 
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technicznych. Myślę, że jest to największe pole do tego, aby potencjalnego 
inwestora, no ja nie wiem, nie powiem, użyję może terminu, no przymusić, czy 
zmobilizować, żeby to tak wyglądało, aby nie było uciążliwe dla pozostałych tam 
mieszkających. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny 
Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Nie, jest OK. Mam to 
szczęście, że mój chyba działa. Pani Przewodnicząca! Szanowny Panie 
Prezydencie!  Szanowni Koledzy i Koleżanki, Radni! Chciałbym tutaj dwa zdania 
powiedzieć na temat, odnieść już trochę do tego, co już, czy pociągnąć temat, 
który już koledzy wcześniej zasygnalizowali. Natomiast, chodzi o skupowanie 
właśnie kolejnych działek, kolejnych gruntów, w tej tak zwanej szachownicy, 
która występuje w różnych obszarach naszego miasta. Wiemy, że to jest bardzo 
trudny i długotrwały proces, i bardzo bym tu prosił o takie przedstawienie 
pewnej, tej koncepcji, którą nam Pan Prezydent przedstawił na komisji. 
Mianowicie, właściwie to pomysłu, nie koncepcji wsparcia Wydziału Pani 
Naczelnik Targowskiej. Myślę, że to jest bardzo ciekawy pomysł, jeśli chodzi o 
właśnie to wsparcie w procesie skupywania kolejnych fragmentów gruntów w 
naszym mieście, bo to jest myślę, że niezwykle potrzebne i myślę, że 
przyspieszy pewne procesy w kontekście całej naszej dyskusji i tego, na czym 
nam myślę zależy, czyli przyszłości i rozwoju naszego miasta. Ale jednocześnie 
chciałbym dopytać o kwestie tego - ile osób, i dlaczego tak mało ciągle zajmuje 
się profesjonalnie w naszym mieście, w naszej gminie, właśnie pracą, 
współpracą z inwestorami zewnętrznymi, i czy możemy jeszcze coś w tej 
kadencji zrobić, żeby właśnie tą przestrzeń Urzędu Miasta, Wydziału rozwinąć i 
te osoby wesprzeć, żebyśmy byli jeszcze bardziej proaktywni w tym kontekście. 
Bardzo bym prosił o tą kwestię, o poruszenie tego przez Pana Prezydenta. 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie o 
zabranie głosu.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec - Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Odniósłbym się najpierw tutaj do słów Pana Marcina Marca - 
Radnego. Generalnie z tego co pamiętam, bo sam brałem udział w tych pracach 
jeszcze, jako prezes spółki - półtora roku temu chyba, czy w ubiegłym roku 
skończyliśmy też strategię, znaczy, aktualizację strategii, gdzie tam wszelkiego 
rodzaju właśnie takie pomysły, to co Pan Radny tutaj zwrócił się, były 
realizowane. Drodzy Państwo! Ja w każdej dziedzinie, nie tylko w dziedzinie 
przedsiębiorczości, w każdej dziedzinie chcę tak właśnie zarządzać i, i działać, 
żeby to było systematyczne, ale przede wszystkim, żeby to było na jasnych 
zasadach. I tak jak tu Pan Radny zwrócił, czy to będzie na najbliższe trzy lata, 
czy, czy na kolejne sześć, czy osiem, żebyśmy mieli jakoś takie kamienie 
milowe wyznaczone do realizacji wszystkich tutaj tych głównych działań w 
gminie. To, co wczoraj mówiłem na komisjach, czyli mówimy tutaj o skupowaniu 
i przede wszystkim o scalaniu, o scalaniu właśnie tych nieruchomości. No tu jest 
problem tego typu, to co tu już wczoraj z Panem Radnym Jerzym Wroną, 
dyskutowaliśmy na Komisji, że tu w przypadku dróg czy z ZRiD-u, czy w 
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przypadku tego typu inwestycji, jest o tyle łatwiej, bo właściciel nieruchomości 
zawsze ma z tyłu głowy, że jeżeli teraz dobrowolnie się nie dogada  
z inwestorem, czy z danym gestorem inwestycji, to i tak prędzej, czy później ta 
ziemia i tak będzie pod tą inwestycję, i tak. Tak, że tu jest o wiele łatwiej, 
ponieważ w naszym przypadku jest to, że no niestety takiego, że tak powiem z 
tyłu głowy właściciele tych nieruchomości nie mają. Często są to sprawy 
delikatne, ponieważ raz, że to może być ojcowizna i sprawy takie życiowe, a 
dwa, że często jest tak, że sprawy spadkowe są nieuregulowane. I też nad tym 
pracujemy, będziemy starali się też mieszkańcom, czy potencjalnym, 
sprzedającym w ten sposób ułatwiać. Tu chciałbym publicznie też powtórzyć, że 
w Wydziale Mienia Komunalnego - nie wiem jeszcze, w jakiej formie powstanie, 
albo komórka, albo zespół, który będzie się właśnie takimi sprawami zajmował. 
Chodzi tu, bo cały czas to robimy, tylko że mówię, żeby już nie w takiej wersji 
urzędniczej, że tak powiem kolokwialnie, czyli wysyłanie pism, korespondencja, 
tylko, żeby po prostu ktoś pojechał do potencjalnego sprzedającego - pomógł, 
często właśnie ukierunkował go, jak te sprawy, właśnie te nieuregulowane 
załatwić, czy ewentualnie jakieś inne argumenty przedstawić, żeby skłonił się ku 
temu wykonawcy, znaczy potencjalny sprzedający. Idąc dalej tutaj, chcę 
powiedzieć - obsługą inwestorów w Ostrowcu Świętokrzyskim, tutaj w naszej 
gminie zajmuje się Wydział Rozwoju i Planowania. Jest to, jest stanowisko tam 
właśnie do tego. Zajmuje się jedna osoba w tej chwili, stricte. Jeżeli jest 
potrzeba więcej, to oczywiście tu jest wsparcie. Powiem tak - spotykając się z 
inwestorami i rozmawiając z nimi, czy to są inwestorzy polscy czy zagranicy, tak 
jak miałem okazję w ubiegłym tygodniu z inwestorami z Niemiec rozmawiać. 
Mamy też przykład, też giełdy, tak jak można nazwać to kolokwialnie - giełdy, 
czy naboru do po dawnej "Wólczance", do firmy "Wojdak", która w tej sali miała 
miejsce i powiem tak, że nigdy nie spotkałem się ze słowami krytyki, ani nigdy 
nie - wręcz przeciwnie, tutaj gminę naszą stawiają, stawiają potencjalni 
inwestorzy, czy inwestorzy późniejsi za wzór, ponieważ tu wszelkiego rodzaju 
sprawy, począwszy od Urzędu Pracy, czy – szczególnie dla zagranicznych 
inwestorów, że dla nich te meandry naszego prawa nie są tak oczywiste, ale też 
i nasi inwestorzy również korzystają tutaj właśnie z usług naszych pracowników 
i z obopólnym zadowoleniem współpracujemy. Mamy bardzo dobry kontakt z 
Izbą Niemiecką i z różnego rodzajem izbami branżowymi. Także tutaj też, 
chociażby świadczy o tym fakt, że praktycznie nieodpłatnie z nimi 
współpracujemy, co jest bardzo rzadko się zdarza. I, i też właściwie mieliśmy 
tutaj przyjemność w ubiegłym tygodniu, było gościć inwestorów z Niemiec. 
Branży może nie metalowej, ale, ale, ale lekkiej, właśnie takiej przemysłowej. 
Wróciłbym też do tematu może jeszcze, co do tych uciążliwości tutaj, co była 
kilkukrotnie zwracana uwaga - potencjalnych inwestorów, czy kupujących, 
kupujących. Szanowni Państwo, możemy zawrzeć w przetargu, to będziemy 
jeżeli takie, takie tematy będą oczywiście brane pod uwagę. Ale przede 
wszystkim jest Plan zagospodarowania. No, ustawa o działalności gospodarczej 
aż tak bardzo nie ingeruje, że w trakcie już jeżeli ktoś - inwestor kupi daną 
nieruchomość, będzie, będzie, będziemy mu mówić, co ma robić. W każdym 
bądź razie, na pewno, to jest sprawa priorytetowa, bo oczywiście, czy 
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prywatnie, czy zawodowo nikt nie chce sobie problemów sam robić, więc na 
pewno dla nas, dla nas to też jest. Tak jak tutaj, Pan Radny Andrzej Pałka 
powiedział o tej nieszczęsnej, o tej nieszczęsnej inwestycji, która mieszkańców 
Osiedla "Kolonia Robotnicza" dotyka. To były działki przeznaczone pod 
zabudowę jednorodzinną. Nawet były warunki zabudowy na jednej  
z działek zrobione żeby, żeby po prostu takie też powstawały nieruchomości. 
Stety - niestety, przedsiębiorcy, którzy przyszli na przetarg kupili po cztery, pięć 
działek bodajże, już nie pamiętam w tej chwili - cztery chyba i trzy. I po prostu 
skomasowali tą. Więc w tej chwili są na etapie warunków zabudowy. My 
generalnie też staramy się mieszkańcom pomóc. Kilkukrotnie się osobiście 
spotykałem. Pan Naczelnik Smoliński. Tak, że tu cały czas pilotujemy tą 
sprawę. Na ile możemy, to pomagamy. Tak, tak, tak. To już od bodajże od 
miesiąca maja, czy czerwca już ta sprawa jest nam znana, i jesteśmy,  
i działamy. Także, jeżeli tylko będzie potrzeba, potrzeba zwiększenia, mówię - 
tak jak była ta giełda firmy "Wojdak". Wiadomo, że jedna osoba tego nie 
zorganizuje. Tak, że tutaj byli pracownicy zaangażowani - większa ilość. A co do 
kontaktu, na tę chwilę rozmawiamy. Jeżeli będzie tylko potrzeba, na pewno ta 
komórka zostanie wzmocniona. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Daniel 
Strojny. 
Radny D. Strojny – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Ja pamiętam tą 
mapę od 2014 roku, jak ona była uzupełniana. Przecież to jest ogromny sukces. 
Cieszę się, że została zauważona ta logika, która została wprowadzona właśnie 
w 2014 roku. I wypada chyba tak naprawdę podziękować na ręce Prezydenta - 
osobom, Wydziałom i wszystkim instytucjom podległym, które brały w tym 
udziału, bo patrząc na ponad osiemdziesiąt tych działek, które nie - większość, 
nie była w zasobach gminy i biorąc pod uwagę wkład, trud w mozolną tą pracę i 
czasowość, naprawdę bardzo duże słowa uznania, patrząc jak to wygląda w 
jednym kawałku. Tak, że z mojej strony naprawdę ogromne podziękowania i 
podziw. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze Państwo 
Radni w tym punkcie? Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Ja jeszcze jedną rzecz mam. Nie słychać. Ale to co ja zrobię? 
Chciałbym zapytać jeszcze o jedną rzecz. Mianowicie, no widzicie Państwo, 
rzeczywiście to, co mówi Radny Daniel Strojny jest, jest ten efekt. Za chwilę 
sprzedamy, bo liczę, że chyba podejmiemy taką decyzję - no, ja na pewno będę 
tutaj głosował za tą uchwałą - i docelowo sprzedamy te działki. Ale pojawia się 
pytanie - co dalej? Bo, wbrew pozorom tam oczywiście tych skrawków trochę 
jest. Ten proces będzie trwał. Ale, czy my widzimy gdzieś kolejne potencjalne 
tereny, bo no miasto ma jakąś ograniczoną przestrzeń. I czy są jakieś pomysły 
na to, gdzie dalej takie (wypowiedź niesłyszalna) Takie, że… Jest ale - halo, 
halo. Raz, raz. No i trochę mnie to wybiło z rytmu wypowiedzi. Nie do końca 
pamiętam myśl. W każdym bądź razie - co dalej? Dokładnie, bo czy widzicie 
Państwo przestrzenie potencjalne tak, żeby tą strefę gospodarczą, inwestycyjną 
poszerzać, bo trend jest taki, i to na pewno, na pewno obserwujecie to Państwo, 
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i osoby, które się zajmują tym bezpośrednio, że inwestorzy w tym momencie 
poszukują naprawdę sporych działek. I to już czasy, kiedy tam zadowalał się 
ktoś jednym czy dwa, czy nawet trzema hektarami. No, oczywiście są tacy i 
nadal takie działki będą w zainteresowaniu, ale coraz więcej jest zapytań, z tego 
co wiem, o naprawdę spore kompleksy inwestycyjne, nawet kilkunasto, czy 
kilkudziesięcio hektarowe. I no pytanie co, co, co dalej? Czy, czy widzimy 
gdzieś jeszcze miejsca takie, które oczywiście będą wymagały szeregu pewnie 
prac, nakładów i inwestycyjnych, być może, które możemy w przyszłości na te 
cele również przeznaczać tak, żeby ten proces zaczęty w 2014 roku był 
kontynuowany i jeszcze bardziej zintensyfikowany, bo oczywiście doceniamy to, 
co jest, ale tutaj bym powiedział, że tempo nawet dwa razy, tak jakby było, to 
wcale byśmy nie płakali i chyba wiemy, że to jest to, na co powinniśmy stawiać i 
jak trzeba to nawet przesunąć i zatrudniać kolejnych pracowników, którzy to 
będą, tym będą się zajmowali, bo to jest inwestycja dla miasta. Tak, że tu 
nakłady i osobowe, i na wykupy, i tak dalej. Nie żałujmy tego, bo to się nam 
wszystkim zwróci. To się nam wszystkim opłaci i spowoduje, że Ostrowiec nie 
będzie za kilkanaście lat wybierał burmistrza, tylko nadal będzie to miasto 
prezydenckie i drugie, co najmniej, co do wielkości w regionie. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Nie zapytałem wcześniej. Pani Przewodnicząca! Panowie 
Prezydenci! Koleżanki i Koledzy Radni! Mili Goście! Panie Prezydencie, jaka 
jest możliwość pozyskania dla Ostrowca Strefy Ekonomicznej? Mają 
Starachowice. Bardzo pięknie korzystają z tego. Może u nas by to rozpoczął? 
Ja wiem, że kilka kadencji wstecz zaniechano tematu. Zabierałem głos na forum 
radia, bo tak akurat się to nałożyło. Wtedy z Ostrowca nikogo nie delegowano 
właśnie do tych rozmów. Może by powrócił temat? Byłoby to na pewno 
przychylnie dla naszych przedsiębiorców. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Ja to mam 
wrażenie, że od 2014 właśnie skrupulatnie gmina pozyskuje tereny i scala je, 
tworząc, tworząc miejsca inwestycyjne w Ostrowcu Świętokrzyskim, tak jak to 
ma miejsce na ulicy - znaczy, gdzieś w okolicach koło "Koszar". Tak samo jak i 
w okolicach huty. Jest to, są to miejsca, że tak powiem docelowe, do przemysłu 
tak zwanego ciężkiego, prawda? A co do wyludniania się naszego miasta? Nie 
sądzę, abyśmy mieli na to wpływ, bo czasami mieszkańcy mogą wybrać 
okoliczne gminy jako sypialnię, a Ostrowiec jako miejsce do pracy. I jest to 
naturalną rzeczą w dzisiejszych czasach, że ludzie po prostu wyprowadzają się 
z miast na wieś. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Radny Jerzy 
Wrona.  
Radny J. Wrona – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Głos Kolegi mnie 
sprowokował do tej wypowiedzi, bo nie powinniśmy tutaj się przekonywać, że, 
że nie można więcej i lepiej, ale wręcz odwrotnie. I wydaje mi się, ja tu 
podkreślałem niejednokrotnie, że, że tempo tutaj przygotowywania terenów dla 
rozwoju przedsiębiorczości, oby po prostu zwiększyć. I chcę jeszcze powiedzieć 
o jednej globalnej sytuacji, która się wydarzyła teraz na świecie. W tej chwili 



22 
 

następuje zmiana w ogóle tych regionów gospodarczych. Dużo Państw chce 
wycofać się z Chin. Chodzi o to, żeby skrócić łańcuchy dostaw. I my tutaj, jako 
Polska, po prostu w tym momencie mamy bardzo szczególny moment, bo, bo te 
podmioty gospodarcze, które będą się wycofywały z Chin, będą szukały tutaj 
właśnie w Europie Środkowo-Wschodniej po prostu terenów do zainwestowania 
i ten moment musimy wykorzystać, bo to jest w historii też jakieś 5 minut i, i 
dlatego bym zwrócił na to uwagę, że, że na ten problem powinniśmy zwrócić 
szczególną uwagę, zorganizować się lepiej i móc zaoferować, po prostu, tutaj 
dla inwestorów, dla przedsiębiorców nowe tereny, nowe możliwości.  
I Ostrowiec może wrócić na ścieżkę rozwoju, na jakiej już był lata temu, w latach 
siedemdziesiątych. Nowy Zakład Huty przecież spowodował, że ja pamiętam 
wtedy - plany rozwojowe - Ostrowiec w 2000 roku, przewidywano miał już liczyć 
100 000 mieszkańców, a 10 lat później 120 000 mieszkańców. Ale to było w 
tamtych czasach wiadomo, kiedy, kiedy Ostrowiec się rozwijał, no dzięki 
chociażby budowie Nowego Zakładu Huty. Dzisiaj trzeba nadać nowe impulsy i 
naprawdę nie powinniśmy się tak, jak kolega przed chwilą powiedział -  
zadowolić tym, co osiągnęliśmy do tej pory, dziękuję za uwagę.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – No, proszę, Panie Prezydencie, o 
zabranie głosu. Ja bym prosiła Państwa, bo bardzo szeroko rozwinęliśmy ten 
punkt. Ja rozumiem, że zainteresowanie jest ogromne i tematyka poruszona 
przez Państwa ważna, ale myślę, że może już skupmy się trochę na tym 
punkcie. Bo bardzo się rozdyskutowaliśmy i myślę, że to już chyba będziemy 
zmierzać ku końcowi tej dyskusji. Proszę, Panie Prezydencie, o zabranie głosu.  
Wiceprezydent Miasta A. Łakomiec – Szanowna Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo Radni! Drodzy Goście! Ja chciałem powiedzieć, że nie 
spoczywa nikt na laurach, tylko pracujemy i cały czas myślimy właśnie o tym 
rozwoju, łącznie z tym, że to, to też już wielokrotnie podkreślałem - mamy bazę 
prywatnych, przede wszystkim obiektów, gdzie prywatni przedsiębiorcy mają do 
zaoferowania potencjalnym naszym inwestorom i gdzie też kojarzymy właśnie te 
branże, znaczy - chętnych do wynajęcia i ewentualnie osoby, które chcą 
inwestować w Ostrowcu Świętokrzyskim. Tutaj tak szybciutko – co do strefy. To 
nie ma takiej możliwości prawnej. To były lata 90, koniec lat 90. Wtedy to też 
tak, jak Pan Radny zauważył, no nikt nie podjął tego tematu. Mamy podstrefę, 
podstrefę, mamy Strefy Starachowickiej, więc jeżeli przedsiębiorcy chcą 
korzystać z ulg, które taka strefa, taka strefa oferuje, to oczywiście bez 
problemu może z tych ulg korzystać. Co do inwestycyjnych terenów. Czy mamy 
plan na dalsze? Oczywiście mamy. Nie chciałbym lokalizacji teraz mówić ze 
względu właśnie między innymi na te prace, które na co dzień - tą mrówczą 
pracę - bardzo dziękuję, Panie Radny, tutaj zwracam się do Daniela Strojnego - 
przekażę. Oczywiście część tu jest naczelników, ale też pracownikom, którzy 
zajmują się tymi tematami, ale nie chciałbym mówić, w którym rejonie, w którym 
miejscu. Zgodnie z planem zagospodarowania, pracujemy nad właśnie 
scalaniem, więc jakbyśmy zaczęli tutaj opowiadać w szczegółach, być może te 
ceny by podskoczyły. Nie chciałbym robić takiego tutaj, niepotrzebnych właśnie, 
takich różnych spekulacji. A z drugiej strony chcę zapewnić, być może czy na 
najbliższej, czy na jednej z najbliższych sesji już z konkretami, czy ewentualnie 
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z komunikatem, czy w spotkaniach też na komisjach będziemy rozmawiać o 
szczegółach, więcej powiem może i mam nadzieję, że będziemy się mieli czym 
pochwalić. Też niestety nie ma już to, co tu wielokrotnie padało - to był początek 
XXI wieku, gdzie były dedykowane środki właśnie zewnętrzne na przygotowanie 
takich terenów inwestycyjnych. W tamtych czasach niestety nie mieliśmy takich 
możliwości i tych scalonych gruntów, żebyśmy mogli z tych środków skorzystać. 
Więc, więc teraz musimy własnym sumptem, czy właśnie przygotowywać te 
tereny, czy skupywać, czy przygotowywać dla potencjalnych inwestorów. 
Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Radny Aron 
Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Znowu: raz, dwa, trzy - chodzi mikrofon. Pan Radny 
chyba mnie źle zrozumiał. No, chyba będę musiał. Nie chodzi tutaj o 
spoczywanie na laurach. Wręcz przeciwnie, trzeba mocno pracować i 
intensywnie, aby to poprawić. Odniósł się Pan do tego, do rozwoju Ostrowca 
Świętokrzyskiego w latach siedemdziesiątych, ba, wszyscy chyba o tym 
możemy, abyśmy mieli taki rozwój Ostrowca, miasta. Ale to były decyzje 
centralne i mam nadzieję, że nasi parlamentarzyści rządzącej partii pomogą 
nam sprowadzić, na przykład, taki duży, potężny zakład do Ostrowca 
Świętokrzyskiego. Tego bym sobie życzył, żeby taki drugi Gierek pojawił się w 
Ostrowcu i sprowadził nam zakład po 20 000 mieszkańców – pracowników. 
Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze, czy 
już wyczerpaliście Państwo? Proszę, Pan Senator, proszę o zabranie głosu. 
Proszę o ciszę.  
Senator RP – J. Rusiecki – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! 
Szanowni Państwo! Nie ma powrotu do dyktatury komunistycznej, wtedy, gdy te 
zakłady powstawały i było centralne planowanie. Ale bardzo ważna rzecz, 
żebyśmy sobie to uświadomili. Wtedy pracowali na to tacy sami ludzie jak my. I 
im jest przynależny szacunek, że wznosili gospodarcze, społeczne znaczenie 
naszej ojczyzny. To jest bardzo ważna sprawa. Natomiast chciałbym się 
odnieść do tego, co powiedział, złożył zapytanie Pan Radny Andrzej Pałka i 
poszerzyć to, co powiedział Pan Prezydent. Od 2019 roku cała Polska jest 
jedną strefą ekonomiczną. Wszyscy przedsiębiorcy, którzy rozpoczynają swoją 
działalność, mają taki sam system podatkowy, a przypominam, że w ostatnim 
czasie, jeśli chodzi o podatek CIT, PIT - on został obniżony. Prawdą jest, że w 
Specjalnej Strefie Starachowickiej jest ta część tak zwana, określana wcześniej, 
jako strefa ochronna Huty Ostrowiec. I tam jest tych najwięcej miejsc. Tym 
majątkiem dysponuje miasto i właśnie to, co powiedział Pan Prezydent, zabiegi 
miasta wspierane przez instytucje państwowe mogą posłużyć temu, aby tutaj 
zaprosić inwestorów. A bardzo ważną rzeczą jest, aby inwestor miał dostęp  
do komunikacji, dlatego jest realizowany ciąg obwodnicowy - ten 5. etap. 
Dlatego jest przygotowywana kolejna faza włączenia komunikacyjnego dla 
szczególnie inwestorów dużych, jeśli chodzi o prawdziwą obwodnicę Ostrowca. 
Od 5 lat jest modernizowana linia gazownicza, która była budowana 100 lat 
temu dla Centralnego Okręgu Przemysłowego, która ma najistotniejsze 
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znaczenie dla zakładów pracy, które się mieszczą na terenie tak zwanego 
starego zakładu i wokół nowego zakładu, i modernizacja linii kolejowej, bo 
przełożenie tego ciężkiego transportu, ja mówię, gdy rozmawiam w Ostrowcu, 
produkuje się 10% polskiej części stali. Ponad milion ton. Ale żeby przywieźć 
do, żeby wywieźć z Ostrowca milion ton stali, trzeba przywieźć milion ton złomu. 
Te drogi, które są z takim wysiłkiem modernizowane i remontowane, one tego 
nie wytrzymają. Więc trzeba modernizować linię kolejową, która jest 
realizowana od kilku lat. Tego rodzaju wzajemna synergia, wsparcie tego, co 
robi państwo, tego, co robi miasto przynosi efekt taki, aby ta, ten, ta część dla 
nas najważniejsza naszego województwa mogła się rozwijać i wierzę, że tak 
będzie. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Daniel 
Strojny.  
Radny D. Strojny - (wypowiedź niesłyszalna) 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby 
zabrać głos? Czy przechodzimy do głosowania? Widzę, że już przechodzimy do 
głosowania. W takim razie głosujemy projekt uchwały dotyczący zbycia 
nieruchomości położonych w rejonie ulic: Jana Samsonowicza i Antoniego 
Hedy. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest 
przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i 
podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę tę, podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości 
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/87/2023 – załącznik nr 12 do protokołu. 
 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
nabycia nieruchomości położonych w rejonie, położonych w rejonie ulicy Jana 
Samsonowicza i ulicy Rudzkiej. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Panie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Raz. 
Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały dotyczący nabycia nieruchomości w rejonie ulic Jana Samsonowicza i 
Rudzkiej. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę tę również podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie nabycia nieruchomości 
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/88/2023 – załącznik nr 14 do protokołu. 
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3) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o powierzchni około 17 m² przy ulicy Leona Chrzanowskiego. Projekt 
uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Panie 
Przewodniczący o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania przy projekcie tej uchwały? Nie, nie widzę. Wobec tego przechodzimy 
do głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej o powierzchni około 
17 m² przy ulicy Leona Chrzanowskiego. Kto jest za podjęciem uchwały, 
podnosi rękę i naciska przycisk. Kto jest przeciw, podnosi rękę i naciska 
przycisk. I kto się wstrzymał, podnosi rękę i naciska przycisk. Stwierdzam, że 
uchwałę również podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/89/2023 – załącznik nr 16 do protokołu. 
 
4) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o powierzchni około 31 m² położonej przy ulicy Leona 
Chrzanowskiego. Projekt ten również był opiniowany przez Komisję Strategii i 
Rozwoju Miasta. Proszę, Panie Przewodniczący, o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na bezprzetargowe 
wynajęcie części nieruchomości gruntowej o powierzchni około 31 m² położonej 
przy ulicy Leona Chrzanowskiego. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę również 
podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/90/2023 – załącznik nr 18 do protokołu. 
 
5) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
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gruntowej o powierzchni około 20 m², położonej przy ulicy Romualda 
Traugutta. Projekt uchwały był również przedmiotem obrad Komisji Strategii i 
Rozwoju Miasta. Proszę Panie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały dotyczący wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części 
nieruchomości gruntowej o powierzchni około 20 m², położonej przy ulicy 
Romualda Traugutta. Kto jest za podjęciem uchwały, podnosi rękę i naciska 
przycisk. Kto jest przeciw, podnosi rękę i naciska przycisk. I kto się wstrzymał, 
podnosi rękę i naciska przycisk. Stwierdzam, że uchwałę tę również podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/91/2023 – załącznik nr 20 do protokołu. 
 
6) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnością przesyłu w 
związku z usytuowaniem urządzeń elektroenergetycznych na działkach 
położonych przy ulicy Parkowej. Projekt uchwały również był przedmiotem 
obrad Komisji, opiniowania przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę 
Kamila Stelmasika o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Dziękuję. 
Pani Przewodnicząca! Komisja również pozytywnie zaopiniowała  ten projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości służebnością przesyłu w związku z usytuowaniem urządzeń 
elektroenergetycznych na działkach położonych przy ulicy Parkowej. Kto jest za 
przyjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę również podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
obciążenie nieruchomości służebnością przesyłu (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr  21 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/92/2023 – załącznik nr 22 do protokołu. 
 
7) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Gminnego Programu 
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Profilaktyki Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2025. Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję Samorządową, Komisją ds. Rodziny oraz Komisję 
Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu. Proszę więc kolejno Przewodniczących 
o zabranie głosu. Jako pierwszy zabierze głos Przewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Następnie 
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny.  
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – M. Giemza –  Pani Przewodnicząca! 
Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I Przewodniczący Komisji 
Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata –  
Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania? Proszę, Radna Renata Duda. 
Radna R. Duda – Pani Przewodnicząca! Ja mam takie pytanie, bo w 
uzasadnieniu czytamy o niewykorzystanych, w 2022 roku, środkach 
finansowych. Proszę powiedzieć, jakie będzie przeznaczenie tych 
niewykorzystanych środków. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze pytania  
do projektu tej uchwały? Proszę zatem o odpowiedź.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Poproszę Naczelnika Wydziału. Nie ma.  
W związku z tym proszę o zabranie głosu pracownika Wydziału Edukacji.  
Inspektor Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – M. Widerska – 
Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowni Panowie Prezydenci! Wysoka 
Rado! Jeśli chodzi o plan wykorzystania tych środków, w ogóle te środki to są w 
wysokości 1 929 249,89 zł. W pierwszej kolejności planujemy te środki 
przekazać Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w wysokości 100 000 zł 
na działalność edukacyjno-informacyjną w zakresie oczywiście przeciwdziałania 
uzależnieniom, patologiom społecznym, szeroko rozumianą profilaktyką 
uzależnień. 50 000 będzie przekazane Centrum Rozwoju Lokalnego, również 
na działalność profilaktyczną, w tym na działania z zakresu przeciwdziałania 
uzależnieniom behawioralnym. Będzie to 10 000. Planujemy również przekazać 
około 40 000 Miejskiemu Ośrodkowi Sportu i Rekreacji na działalność sportowo-
rekreacyjną. I tutaj jest, to są zajęcia sportowe z elementami socjoterapii. No i 
chyba tyle z zaplanowanych rzeczy. Będą na pewno jeszcze małe granty 
przekazywane organizacjom pozarządowym na również zadania z zakresu 
profilaktyki uzależnień. To tyle na ten moment. Na pewno pozostaną jeszcze 
środki niewykorzystane, które będą na następny rok zaplanowane.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę jeszcze Radna 
Renata Duda. 
Radna R. Duda – Pani Przewodnicząca! Nasuwa się chyba taka refleksja, 
powiem szczerze, że obserwujemy od kilku lat - te środki, które są 
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niewykorzystywane, przesunięte na kolejne lata i powiem szczerze, że nie ma 
jakiegoś, takiego pomysłu na wykorzystanie tych środków. Tym bardziej, że 
zaglądając do sprawozdania z działalności Policji na stronie ósmej mamy 
ustawę o wychowaniu w trzeźwości - mamy  nałożonych mandatów karnych w 
2021 roku  590, w 2022 - znaczny wzrost, bo już jest 1535. Czyli, jak 
obserwujemy, no mamy tutaj jakiś problem alkoholowy. Może trzeba by się 
pochylić tutaj nad jakąś inną propozycją odnośnie wykorzystania tych środków. 
Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze pytania ze 
strony Państwa Radnych? Czy będzie odpowiedź w tej kwestii? 
Inspektor Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – M. Widerska – Nie 
znam odpowiedzi na to pytanie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Agnieszka Rogalińska. 
Dyrektor Centrum Rozwoju Lokalnego – A. Rogalińska – Dzień dobry Państwu. 
Centrum Rozwoju Lokalnego, drodzy Państwo od 2022 roku realizuje zadania  
z ochrony zdrowia. W związku z tym, drodzy Państwo, powołaliśmy przede 
wszystkim Centrum Profilaktyczne Edukacyjne, które zajmuje się punktem 
konsultacyjnym i w swoich zasobach ma przede wszystkim terapeutów i 
specjalistów, którzy pomagają w konsultacjach indywidualnych różnego rodzaju 
osobom, z różnego rodzaju uzależnieniom. Drodzy Państwo, zrealizowaliśmy - 
my, jako Centrum Rozwoju Lokalnego, szereg inicjatyw dla dzieci, młodzieży, 
rodziców i przede wszystkim nauczycieli. W związku z tym nie mogę zgodzić się 
z taką sugestią tutaj, że te środki nie są wystarczająco realizowane i 
dysponowane. Oczywiście zawsze można więcej, zawsze można lepiej. Stąd 
też na pewno my, jako Centrum Rozwoju Lokalnego wykorzystamy w pełni te 
środki, które są dodatkowo nam przeznaczone. Już teraz mogę powiedzieć, że 
takie warsztaty z dziećmi, młodzieżą i rodzicami zostaną zrealizowane  
z jednym z terapeutów, który zostanie wybrany do przeprowadzenia tego 
rodzaju zajęć i z Komendą Powiatową Policji w Ostrowcu Świętokrzyskim. Mam 
nadzieję, że w sprawozdaniu, które Państwo będziecie mogli zobaczyć na 
koniec roku, będą uwzględnione wszystkie te zadania, na które zostały 
przeznaczone środki z Gminy Ostrowiec, jak i również myślę, że cykl szkoleń 
warsztatowych dla pedagogów, również odbije się pozytywnym echem co do 
tego, w jaki sposób ci pedagodzy będą mogli pracować z dziećmi i młodzieżą w 
poszczególnych szkołach Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. Jeżeli są jakieś 
pytania, to ja chętnie na nie odpowiem.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają jeszcze 
pytania w tym temacie? Nie widzę. Dziękuję Pani Agnieszko.  
Dyrektor Centrum Rozwoju Lokalnego – A. Rogalińska – Dziękuję bardzo 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – W takim razie przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2025. Kto jest za podjęciem uchwały 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi 
rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, proszę 
Państwa, że uchwałę podjęliśmy przy 16 głosach za i 3 wstrzymujących.   
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Radni RM przy 16 głosach za, przy braku głosów przeciwnych i przy 3 głosach 
wstrzymujących podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie Gminnego 
Programu Profilaktyki Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2025 (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 23 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/93/2023 – załącznik nr 24 do protokołu. 
 
8) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie i 
realizację projektu pod tytułem "Opracowanie i pilotażowe wdrożenie 
mechanizmów i planów deinstytucjonalizacji usług społecznych" 
realizowanego w ramach Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja 
Rozwój 2014-2020 Oś Priorytetowa II Efektywne polityki publiczne dla 
rynku pracy, gospodarki i edukacji Działanie 2. 8 Rozwój usług 
społecznych świadczonych w środowisku lokalnym. Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję Samorządową oraz Komisją ds. Rodziny. Proszę o 
opinię Komisję Samorządową.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej RM – K. Kutryba - Komisja 
Samorządowa pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I proszę Komisję ds. 
Rodziny o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny RM  M. Giemza - Pani Przewodnicząca! 
Komisja ds. Rodziny również pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 
głosowania projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyrażenia zgody 
na przystąpienie i realizację projektu pod tytułem "Opracowanie i pilotażowe 
wdrożenie mechanizmów i planów deinstytucjonalizacji usług społecznych" 
realizowanego w ramach Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój 
2014 - 2020 Oś Priorytetowa II Efektywne polityki publiczne dla rynku pracy, 
gospodarki i edukacji Działanie 2.8. Rozwój usług społecznych świadczonych w 
środowisku lokalnym. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi 
rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 
wyrażenia zgody na przystąpienie i realizację projektu pod tytułem 
"Opracowanie i pilotażowe wdrożenie mechanizmów i planów 
deinstytucjonalizacji usług społecznych" realizowanego w ramach Programu 
Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój 2014 - 2020 Oś Priorytetowa II 
Efektywne polityki publiczne dla rynku pracy, gospodarki i edukacji Działanie 
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2.8. Rozwój usług społecznych świadczonych w środowisku lokalnym (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/94/2023 – załącznik nr 26 do protokołu. 
 
9) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
przyjęcia planu deinstytucjonalizacji usług społecznych w Gminie 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2028. Pragnę przypomnieć Państwu, 
że załącznik do projektu uchwały był przekazany Państwu na płytach CD. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Samorządową i Komisją ds. 
Rodziny. Proszę Panów Przewodniczących o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! 
Komisja Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – M. Giemza – Pani Przewodnicząca! 
Komisja ds. Rodziny również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Znaczy, proszę mnie 
kontrolować, żebym się za bardzo jednak rozgadał, ale kilka wątków chciałbym 
poruszyć w tej swojej wypowiedzi. Dzień dobry. Szanowna Pani 
Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Chciałbym się odnieść 
do tego punktu uchwały, bo jest on wbrew pozorom jednym z ważniejszych 
punktów tej sesji. Mianowicie to, co zostało zapoczątkowane poprzez Plan 
deinstytucjonalizacji usług społecznych, to jest pewien proces, który  
w Polsce zaczął się dziać od, od kilku lat i bardzo dobrze, że Gmina Ostrowiec 
Świętokrzyski też dołączyła do grona tych samorządów, które widzą sens w tym 
procesie, bo chyba odwrotu nie ma. A teraz przechodząc do rzeczy. Chciałbym 
zwrócić Państwu uwagę na kilka aspektów tego całego planu. Bardzo rzetelnie 
przestudiowałem ten dokument, a także kontaktowałem się z osobami, które 
brały udział w pracach analitycznych tego dokumentu, bo tak się składa, że to 
są osoby, które znam, z którymi współpracuje na wielu polach sektora ekonomii 
społecznej od wielu lat. I chciałbym się podzielić z Państwem pewnymi 
refleksjami, przemyśleniami na ten temat, ale też i pewnie poniekąd zadać kilka 
pytań. Mianowicie, zacznę może od kwestii utworzenia Centrum Zdrowia 
Psychicznego, co wydaje się koniecznością. Czytając dokument, ale też i 
rozmawiając, wiem, że w najbliższym czasie będą uruchamiane nabory środków 
na tworzenie Centrów Zdrowia Psychicznego. I to bezwzględnie powinno być 
wykorzystane. No niemniej jednak, żeby takie centrum powołać, to nie jest 
prosta sprawa, ponieważ i z diagnoz, i z raportów wynika, że no Ostrowiec jak 
gdyby ma poważne braki w dostępie do kadry. Ale to nie tylko jest oczywiście 
domena naszego miasta. Te braki są dosyć powszechne. Mówię tu przede 
wszystkim o dostępie do psychiatrii dziecięcej, ale i w ogóle do psychiatrii jako 
takiej, a także do specjalistów, chociażby terapii zajęciowych i i tym podobnych. 
I tu jest ogromna rola samorządu miasta w tym względzie, ponieważ no te kadry 
same się u nas nie pojawią. Trzeba się zastanowić nad tym jak to zrobić.  
I sugerowałbym takie rozwiązanie jak prowadzenie programów stypendialnych, 
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a także wszelkiego rodzaju udogodnień dla osób o takich kwalifikacjach, które 
mogłyby zachęcić do osadnictwa u nas w mieście, osób z takimi kwalifikacjami. 
Mogłyby być to jakieś formy wspierania osadnictwa, ale też i korzystania z 
preferencji, w korzystaniu z opieki dziecięcej, żłobków, przedszkoli, i tak dalej, i 
tak dalej. No, chyba nic lepszego na ten moment nie jestem w stanie wymyśleć, 
żeby Państwu zasugerować, ale, ale naprawdę bez jakiegoś wyjścia frontem i 
bez takich programów stypendialnych, wspierających przede wszystkim 
psychiatrów dziecięcych, będzie nam bardzo trudno o takich specjalistów.  
A jaki to jest problem? To myślę, że Państwo doskonale zdajecie sobie sprawę, 
bo o tym się mówi o od wielu lat, zresztą i na naszych sesjach te wątki też się 
przewijały. Druga kwestia to konieczność utworzenia Zakładu Aktywności 
Zawodowej, tak zwanego ZAZ-u. I tutaj jest kwestia, ja myślę, że to bardziej na 
poziomie Powiatu Ostrowieckiego niż samego miasta, czy Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski. Zarówno takie placówki mogą tworzyć samorządy, ale mogą być 
to też placówki tworzone i zarządzane przez organizacje pozarządowe, więc 
trzeba by się zastanowić. Ewidentnie potrzebę mamy. I na terenie naszego 
powiatu taka placówka jak Zakład Aktywności Zawodowej by się przydała. Na 
terenie Powiatu Opatowskiego - sąsiedniego, z tego co wiem, to takich 
placówek jest kilka. Na terenie Powiatu Starachowickiego też takie są - 
chociażby w Stykowie, w Kałkowie, więc dlaczegóż by Ostrowiec miał w tej 
materii nie zadziałać, a żeby ta strategia DEI mogła być też między innymi 
realizowana, wydaje się, że utworzenie ZAZ-u jest warunkiem koniecznym. 
Następna kwestia - rozumiem to tak, może nawet w formie pytania, ale, ale 
obstawiam, że finansowanie tego, tego programu to będą głównie środki 
europejskie Oś IX, między innymi Działanie 9.4 z Regionalnego Programu 
Operacyjnego. Więc pytanie, czy to będą tylko te środki, czy jeszcze jakiejś 
innej instrumenty finansowe? Chciałbym się w tej materii dowiedzieć, skąd 
będziemy pozyskiwać finanse, żeby taki Plan wdrażać. Czwarta rzecz, którą 
sobie wynotowałem, to bardzo ciekawe przekrojowe grupy wsparcia, które są w 
tym programie. I myślę, że to fajnie zostało zrobione, bo chyba wszystkie 
kluczowe grupy zostały wymienione. Spisywałem z pamięci, więc proszę 
wybaczyć, gdybym się pomylił, ale wydaje mi się, że, że były to dzieci i 
młodzież, w tym te, które są obejmowane pieczą zastępczą, bezdomni, 
seniorzy, osoby z niepełnosprawnościami, a także osoby bezrobotne. Myślę, że 
to są takie główne rzeczywiście i to dobrze zostało zdiagnozowane. Ciężko się 
tu doszukać jeszcze jakiejś grupy takiej defaworyzowanej, która tu nie została 
tym wsparciem objęta, więc, więc no dobrze, że do tych, do tych, do tych grup 
społecznych to wsparcie będzie kierowane. No i jeszcze jeden ważny aspekt 
całej sprawy, mianowicie współpraca międzyinstytucjonalna. Mianowicie, żeby 
ten dokument mógł być dobrze realizowany, to sam Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej, no pewnie, pewnie gros tych działań podejmie i zrealizuje, ale nie 
jest pewnie w stanie tego zrobić. Zresztą wprost o tej współpracy się mówi w 
dokumencie, więc ona niejako jest na poziomie strategicznym wymuszona i 
mowa tu o innych placówkach zarówno z poziomu gminy, ale też i powiatu, 
między innymi reprezentowane przez naszą koleżankę Radną Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie czy, czy, czy inne tego typu placówki, organizacje 
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pozarządowe, a także, co ciekawe Kielecko-Ostrowiecki Ośrodek Wsparcia 
Ekonomii Społecznej, w którym mam okazję też pracować. Zastanawiam się, 
jak ta współpraca będzie wyglądała, czy jest na to jakiś pomysł? Bo jednak 
mimo wszystko wiemy, że rozwiązania ustawowe często powodują, że trochę te 
instytucje, no jak gdyby są no przede wszystkim obligowane do realizacji swoich 
zadań ustawowych i z tą współpracą bywa, bywa różnie i to nawet nie mam tu 
na myśli naszego przypadku ostrowieckiego, ale, ale wiem to, bo współpracuję i 
na poziomie województwa, i zasiadałem często w gremiach decyzyjnych w tym 
zakresie - w gremiach, doradczych, eksperckich i wiem, że z tą współpracą jest 
bardzo ciężko. Więc chciałbym zapytać, jaki jest pomysł na tą współpracę? I jak, 
i czy będzie to koordynowane, czy będzie powołane jakiś zespół 
interdyscyplinarny, który taką współpracą będzie zarządzał? No generalnie 
sprowadza się to do pytania, jaki jest pomysł na ową współpracę 
międzyinstytucjonalną, międzysektorową. I ostatnia rzecz, która mi się nasuwa, 
mamy właściwie chyba wszystko jako miasto, żeby przekształcić nasz Miejski 
Ośrodek Pomocy Społecznej w Centrum Usług Społecznych. Bo po pierwsze są 
tam środki finansowe na rozwój właśnie zdeinstytucjonalizowanych usług 
społecznych, a także realizujemy już od dawna działania, tak jak ustawa o 
realizowaniu usług społecznych przez centra usług społecznych stanowi. 
Między innymi mamy metodę OSL od dawna wdrażaną, czyli organizowanie 
społeczności lokalnej. To nasz ośrodek bardzo dobrze robi - są dziewczyny, 
które się w tym wyspecjalizowały i świetnie sobie na tym polu radzą. Mamy 
teraz DEI, no więc z tego, co się orientuje, to właściwie mamy chyba 90, jeżeli 
nie 100% tego, co jest potrzebne do tego, żeby właściwie nasz MOPS 
przekształcić w Centrum Usług Społecznych i pozyskiwać też środki na bardzo 
fajne usługi społecznej, na ich, na ich wdrażanie. Więc rzucam hasło. Być 
może, być może Pani Dyrektor Salwerowicz da się namówić, bo kiedyś 
wielokrotnie rozmawialiśmy na ten temat i była raczej sceptyczna, ale mam 
nadzieję, że powoli, powoli bo idzie w tym kierunku. Więc wydaje się, ż, że, że w 
jakimś sensie Jej się to podoba. Ale to jest tylko takie głośne hasło i głośne 
przemyślenie, więc w sumie chyba tyle z mojej strony bardzo bym prosił o 
odniesienie się do tych kluczowych elementów, takich jak przypomnę: 
współpraca międzysektorowa, utworzenie Centrum Zdrowia Psychicznego i 
Zakładu Aktywności Zawodowej. Jakie będziemy mieli źródła finansowania tego 
przedsięwzięcia? No i czy jest szansa na CUS w Ostrowcu? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z 
Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca, za udzielenie głosu. 
Właściwie wypowiem się bardzo szybko, a właściwie tylko po to, żeby podziałać 
na naszą wyobraźnię w kontekście tego, co powiedział przed chwilą Kolega 
Radny Marcin Marzec, wcześniej o działalności CRL-u, wspomniała Koleżanka 
Radna Agnieszka Rogalińska. Myślę, że rzeczą pilną jest, byśmy podjęli jako 
Rada Miasta, świadoma Rada Miasta wszelkie działania zmierzające do tego, 
żeby jednak wesprzeć młodych ludzi w kontekście zdrowia psychicznego i 
całego kryzysu, o którym się mówi. Ja sam jestem ojcem nastolatki. Dużo 
rozmawiamy. Wiem z jakimi problemami borykają się dzisiaj dzieciaki. I te 
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niewykorzystane pieniądze, bo widzimy, że jest większe spożycie alkoholu 
przez młodych ludzi, to jest tylko gdzieś jakiś element całej całości i z tego 
wynikają, uwierzcie mi bardzo, bardzo poważne problemy. I żeby tylko 
wesprzeć ten głos, i krótko, Kolegi Marcina Marca, i tego, co moglibyśmy zrobić 
w przyszłości, powiem o kilku danych, które zostały opracowane w ostatnim 
czasie. Proszę Państwa, mamy w województwie świętokrzyskim, w samych 
Kielcach tylko dwóch psychiatrów, którzy przypadają na 1000, mamy w ogóle 
dwóch psychiatrów samych dziecięcych - w Kielcach. To jest bardzo, bardzo 
mało. Natomiast z danych Policji - Komendy Głównej w Kielcach, wśród 
nastolatków samobójstwa są drugą, co do częstości przyczyną zgonów.   
W województwie świętokrzyskim w ubiegłym roku, proszę Państwa, było 87 
prób samobójczych, z czego 8 zgonów dzieci. Najmłodszy dzieciak miał 12 lat. 
To tylko tyle chciałem powiedzieć, dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, proszę Pani 
Starosta.  
Starosta Ostrowiecki – M. Dębniak – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! 
Temat bardzo ciekawy. Tutaj został przywołany szpital ostrowiecki. To nie jest 
tak, że to jest jakieś odkrycie. Już od dłuższego czasu na zarządzie pracujemy z 
dyrektorem nad utworzeniem poradni zdrowia psychicznego i taka poradnia 
zostanie utworzona w szpitalu. Ja sądzę, że uda to się od nowego rozdania, od 
nowego roku, bo mamy pomysł. Mamy wstępnie, wstępnie lekarzy, ale to na 
tym nie koniec, bo mamy też jeszcze możliwości w ogóle stworzenia oddziału. A 
więc to będzie jakby następny krok. Wszyscy widzimy, w jakich czasach żyjemy, 
jakie szczególnie dzieci i młodzież mają problemy psychiczne. Więc po prostu 
dodaję ten głos w dyskusji. Prace nad utworzeniem poradni psychiatrycznej - 
zdrowia psychicznego trwają przez zarząd i sądzę, że uda się to zrealizować. A 
dalej nie chcę mówić, czy będzie to oddział, czy inna forma, ale całe szczęście, 
że mamy możliwości i finansowe i miejsce. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Aron 
Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Starosto! Wysoka Rado! To co powiedziała Pani 
Starosta, bardzo uspakaja i można patrzeć z optymizmem. Fakt. Powinniśmy 
skupić się na profilaktyce psychologicznej, czy psychiatrycznej wśród dzieci i 
młodzieży. Potem niestety, dzieci, które gdzieś mają problemy tej natury w 
latach młodzieńczych borykają się i mają problemy z wejściem w dorosłe życie. 
Powinniśmy się skupić i przeznaczać jak najwięcej środków, czy to, czy to na 
nasze jednostki – CRL, czy MOPS. Wspierać je jak najbardziej, aby tworzyły 
takie właśnie - już tworzą, prawda? Ale żeby tych środków szło jak najwięcej, 
żebyśmy mieli jak najwięcej specjalistów w naszym mieście, żebyśmy tutaj nie 
mieli takich sytuacji właśnie, że nasze dzieci są pozbawione pomocy i trzeba 
jeździć do Kielc, szukać specjalistów, mimo tego, że w naszym województwie 
świętokrzyskim, tak jak tutaj Kolega Radny wspomniał - tych specjalistów, jest 
niewielu. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To wszystko? Panie Prezydencie, 
proszę o zabranie głosu. 
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Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Zaproszeni Goście! Ja tylko jedno zdanie, bo chcę tu oddać głos Pani 
Dyrektor Magdalenie Salwerowicz. Ja tylko powiem o tym, co tutaj Pan Radny 
Marzec proponuje - o Centrum Usług Społecznych. My już rozmawiamy o tym 
od, może od niedawna, ale jesteśmy, pomału się przygotowujemy właśnie też 
do podjęcia tej decyzji. Tak, że bardzo proszę Panią Dyrektor na pozostałe 
pytania, proszę.  
Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej – M. Salwerowicz – Co z tym 
mikrofonem? Nie wiadomo czy działa. Działa. Szanowni Państwo! To może 
zacznę od tego. Ten program deinstytucjonalizacji, on nadaje kierunek, tak? 
Nadaje kierunek rozwoju usługom społecznym. Jak Państwo czytali w 
dokumencie, diagnoza jest jednoznaczna i bardzo jasno określa grupy, które 
najbardziej potrzebują wsparcia. I to są, tutaj za Panem Radnym Marcem, to są 
rodziny w kryzysie, to są osoby samotne, które ze względu na wiek lub chorobę. 
Samotne, czyli takie, które - nie chodzi o osoby, które nie mieszkają ze swoimi 
dziećmi, tylko osoby samotne, które nie mają nikogo, kto by mógł taką osobę 
wesprzeć. To są osoby niepełnosprawne, osoby w kryzysie bezdomności oraz 
osoby w kryzysie zdrowia psychicznego. Na tych, na tych grupach, jak gdyby 
skupia się pomoc - cała pomoc pomocy społecznej, niezależnie, niezależnie od, 
czy jest to gmina, czy powiat, to te grupy, jako defaworyzowane są objęte naszą 
pomocą. Jeśli chodzi o finansowanie - to tak, no harmonogram RPO 
świętokrzyskiego jest znane. Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej na swoje 
zadania, bo jak z uwagą Państwo przeczytali dokument, to my odnosimy się w 
większości do tej części deinstytucjonalizacji, która dotyczy bezpośrednio 
naszych działań i działań, na które my mamy wpływ. Miejski Ośrodek złożył już 
dwa wnioski z 8.5 i 9.4 na wsparcie rodziny i wsparcie, które realizujemy 
obecnie w dwóch dzielnicach, czyli w "Częstocicach" i na Rzeczkach, czyli na 
organizowanie społeczności lokalnej. Obecnie szykujemy się do ogłoszonego 
już konkursu w ramach 9.5 na osoby w kryzysie bezdomności. Ten projekt 
zamierzamy złożyć w przyszłym tygodniu. Szykujemy się do 9.4 na 
deinstytucjonalizację. Będzie ogłoszony po 22 października. I tam są z 9.4 dwa 
działania, które nas interesują. Przy tej okazji powiem, że bardzo nas interesują 
pieniądze na Centrum Usług Społecznych, ponieważ - Pan kiwa głową Panie 
Radny, ale wie Pan, że mnie nie przekonuje idea cała, tak. Przekonuje, ale 
przekonują mnie pieniądze, które możemy, możemy pozyskać i dzięki temu 
sprofesjonalizować działania, które już realizujemy od kilku lat, albo które 
realizujemy dzięki temu projektowi, który się kończy w tym miesiącu, czyli z 2.8 
z Provera. I to nas, to nas najbardziej interesuje, ponieważ bardzo chcemy 
rozbudować, bardzo mocno to, co jest podstawą ustawy o pomocy społecznej i 
od samego początku i jeszcze wcześniej, jak tylko opieka społeczna, jak gdyby 
pojawiła się ustawowo. Czyli pogłębiona praca socjalna i zamierzamy iść bardzo 
mocno w to, a do tego są potrzebne po prostu środki i to nas, to nas interesuje. 
Dlatego tak, jak Pan Prezydent powiedział, rozmawiamy o tym, jeżeli ta decyzja 
zostanie podjęta, to z Programu 9.4 na CUS będziemy, będziemy również 
podejmować wysiłek i próbować, próbować sił. Tak, to zdanie, które Pan Radny 
tutaj przytoczył, czyli to, że MOPS nie jest jedyną enklawą, która rozwiąże 
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wszystkie bolączki społeczne w mieście. Tak, to jest prawda. I absolutnie, ani 
nie damy siły, ani nie możemy, ani nie mamy takich możliwości. Są też inne 
instytucje, które w tym obszarze pracują i na pewno większość tych zadań  
z usług społecznych powinny, powinny wykonywać i wykonują. Bo wachlarz 
usług społecznych w ustawie jest bardzo szeroki i pomoc, i pomoc społeczna 
naprawdę jest tam w niewielkim wymiarze, ale oczywiście jest najważniejsza. 
No "każda sroka swój ogon chwali". I tutaj się odniosę do ZAZ-u i dwa słowa do 
Centrum Zdrowia Psychicznego. Będą duże pieniądze na powstanie Centrów 
Zdrowia Psychicznego. Mamy ogromne szanse, jako Ostrowiec. I jednostka 
medyczna - musi być tam jednostka medyczna. Nie, tego nie zrobi MOPS, nie 
zrobi jak gdyby sama gmina, musi być jednostka medyczna. I świetnie, jeżeli 
byłby to szpital. I trzeba powiedzieć, że po pierwsze, bardzo duże pieniądze, po 
drugie bardzo mały wkład własny, więc jeżeli, jeżeli szpital by podjął, tylko 
trzeba by się spieszyć, ponieważ ten konkurs będzie lada chwila ogłoszony i 
przeważnie jest miesiąc czasu na napisanie, napisanie wniosku. I co z ZAZ-em? 
Tak, tak - ja pamiętam, jak jeszcze w organizacji pozarządowej pracowałam, to 
było 25 lat temu, to już wtedy mówiło się o ZAZ-ie w Ostrowcu. Szkoda, że 
szkoda, że jeden z warsztatów terapii zajęciowej, który starał się o to, no - nie 
wyszło. Nie wyszło z budynkiem i tak się stało. To było dawno temu. 
Oczywiście, takich ZAZ-ów w Powiecie to ze trzy by nam się przydało. Tak jak w 
Stykowie, tak - jest mały ZAZ, ale jak najbardziej ten dokument też na to zwraca 
uwagę, że nasza droga pracy z osobami niepełnosprawnymi jest, to znaczy 
kończy się w pewnym punkcie i ta etapowość niestety przy samym, jak gdyby 
szczycie, jak Syzyf, tak? Jest ucięta i nie ma dokończenia tego, jak gdyby dla tej 
grupy najbardziej potrzebującej, tak? Bo w Centrum Integracji Społecznej osoby 
niepełnosprawne są zatrudniane, ale te, które te osoby - tak, tak ale tutaj no 
niestety, niestety dla osób, które mają niepełnosprawność intelektualną. No nie 
ma, nie ma dokończonej tej ścieżki i ona się kończy na WTZ-ie, tak? A dla osób 
w kryzysie zdrowia psychicznego ŚDS-ie. Więc, no tutaj jak najbardziej warto o 
tym rozmawiać i warto jakieś działania wdrożyć, ponieważ też ta perspektywa, 
proszę Państwa, może być ostatnią perspektywą, a pieniędzy jest bardzo dużo, 
ale teraz. Po tym już, potem będzie tych pieniędzy coraz mniej, bo tak 
doświadczenie nam przy projektach to nam pokazuje. Co do współpracy - 
przewrotnie powiem "do tańca trzeba dwojga" i MOPS też sam tego nie 
rozwiąże. Poza tym nie jest instytucją, która – znaczy nie jest to pytanie do mnie 
Panie Radny. Nie jest pytanie do mnie. Ja wskazałam w planie DEI, że taka 
współpraca jest potrzebna na polu pomocy społecznej. Ten projekt, który 
kończymy realizować, dał bardzo dużo, jeśli chodzi o osoby w kryzysie 
bezdomności, ponieważ współpraca z zarządcami lokali, ze spółdzielniami 
została wypracowana wzorowo i teraz możemy powiedzieć, że wchodzimy już w 
dalszy, w dalszy etap. Tych partnerów społecznych MOPS dobiera, proponuje, 
rozmawia i idzie to do przodu, ale tylko z naszej perspektywy, tak?  
I z perspektywy partnerów, którzy są zainteresowani współpracą. No, to myślę, 
że tyle. Czy jeszcze jakieś pytania?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję Pani Dyrektor za 
wyczerpujące wyjaśnienia. Czy jeszcze chciałby ktoś coś dopytać w tym 
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temacie? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania projektu uchwały 
dotyczącej przyjęcia Planu deinstytucjonalizacji usług społecznych w Gminie 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2028. Kto jest za przyjęciem uchwały, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi 
rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że 
uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia Planu 
deinstytucjonalizacji usług społecznych w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na 
lata 2023-2028 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do 
protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/95/2023 – załącznik nr 28 do protokołu. 
 
10) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
zatwierdzenia "Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2024-2026 dla 
Miejskich Wodociągów i Kanalizacji Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością w Ostrowcu Świętokrzyskim". Projekt uchwały był 
opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta i Komisję Budżetu. Proszę 
Panie Przewodniczący Komisji Strategii o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Przewodniczący 
Komisji Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Komisja Budżetu pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Dariusz Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Słychać. No chyba, chyba będzie lepiej. Szanowni 
Państwo, na jednej ze stron w tabeli Wieloletniego Planu Rozwoju i 
Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych, które 
obejmuje lata 2024-2026, znajdują się informacje odnośnie planowanych 
zakupów sprzętowych. W tej kwestii chciałbym dopytać. Otóż, na rok 2024, 
2025 i 2026 jest planowany zakup kilku pojazdów na łączną sumę blisko 2,5 
miliona złotych. To są chyba cztery pojazdy, jak dokładnie pamiętam. Prosiłbym 
o informację czy te samochody dostawcze, ten samochód ciężarowy, czy 
samochód specjalistyczny typu WUKO zostały już wybrane marki, oszacowane 
realne potrzeby i w oparciu o nie, czy zostały urealnione przewidywane koszty 
wydatków. Bardzo proszę o informację, dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Andrzej Pałka.  
Zastępca Naczelnika Wydziału Informatyki – P. Jankowski – Szanowni 
Państwo, bardzo prosimy o używanie mikrofonu zastępczego, ponieważ system 
ten uległ uszkodzeniu. Nie wiemy co się dzieje. 
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Radny A. Pałka - Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, 
Koledzy Radni! Mili Goście! Mam zapytanie, żeby uwzględnić również - albo 
kiedy będzie uwzględniona wymiana rur wodociągowych, tych stalowych. 
Zwiększa to poziom zażelazienia sanitariatów. A myślę, że moje pytanie jest 
skierowane, żeby te zakupione, żeby w ciągu 5 lat czasem Wodociągi nie 
musiały uczestniczyć w wymianie takich urządzeń. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze są pytania ze 
strony Państwa? Proszę Radny Marek Giemza.  
Radny M. Giemza – Nie wiem, czy mnie słychać? Słychać. Pani 
Przewodnicząca! Dziękuję za głos. Szanowni Państwo! Ja mam takie pytanie, 
no, jednak chyba ciężko będzie zadać – dotyczące tutaj ppkt.4 pkt.3 odnośnie 
kanału sanitarnego w ulicy Rzeczki. Dziękuję. I moje pytanie jest takie, jakie są 
szanse, bo tutaj z tego, co wyczytujemy w tabeli, to jest na rok 2025 
zaplanowana inwestycja. Jakie są szanse pozyskania środków zewnętrznych na 
realizację tej inwestycji? Bo tu jest tak, jak wyczytujemy kwota około miliona 
złotych. I czy ta inwestycja będzie realizowana? Jakie są szanse na realizację 
tej inwestycji? I co w przypadku, gdy Wodociągi nie pozyskają tych środków 
zewnętrznych? Czy ta inwestycja będzie realizowana? A drugie pytanie też 
dotyczące Wodociągów jest takie - czy opłaty, które pobierają obecnie 
Wodociągi za wodę, czy za odprowadzenie ścieków pokrywają koszty 
funkcjonowania systemu tutaj wodociągowego w Ostrowcu? A jeżeli nie, to w 
takim wypadku co Wodociągi zamierzają zrobić, żeby te koszty zbilansować? 
Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Panie Prezydencie  
o zabranie głosu. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo, chciałbym poprosić Prezesa o zabranie głosu i 
odpowiedzenie na te pytania.  
Prezes Miejskich Wodociągów i Kanalizacji w Ostrowcu Świętokrzyskim - Ł. 
Madej – Szanowna Pani Przewodnicząca! Szanowny Panie Prezydencie! 
Wysoka Rado! Odnosząc się po kolei do poszczególnych kwestii. Jeżeli chodzi 
o zakupy sprzętu budowlanego i środków transportów. Zakup ten głównie 
będzie uzależniony od możliwości pozyskania środków. Kwotę, jaka jest 
pokazana obecnie w planie - jest to kwota szacowana według aktualnie 
obowiązujących cen. Trudno jest określić, jak to będzie w momencie ogłaszania 
poszczególnych przetargów. Niemniej jednak, tą pozycję chcieliśmy wykazać, 
ponieważ gdyby takie środki pojawiły się na tego rodzaju zakupy, my musimy 
mieć zgodę Rady Nadzorczej na ich realizację. Kolejne pytanie dotyczyło 
realizacji inwestycji kanalizacyjnej w ulicy Rzeczki, tak? Generalnie dla naszej 
spółki priorytetem jest budowa sieci kanalizacyjnej, ponieważ do 2027 roku 
musimy skanalizować 98% aglomeracji. Ten stopień na ten moment wynosi 
96,82 dokładnie procenta, więc niewiele brakuje. I niezależnie od tego, czy 
środki zewnętrzne się pojawią, czy nie, priorytetem dla spółki jest budowa 
kanalizacji, więc ta inwestycja zostanie w okresie tych 3 lat zrealizowana. Jeżeli 
chodzi o finansowanie działalności wodociągowo- kanalizacyjnej, to niestety 
spółka na tej działalności rokrocznie ponosi straty. Natomiast straty te są 
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niwelowane inną prowadzoną przez spółkę działalnością pomocniczą - 
wykonywaniem różnych usług projektowania, czyszczenia, czy też budowy na 
zlecenie różnych sieci, przyłączy kanalizacyjnych, czy też wodociągowych. Czy 
jeszcze są jakieś pytania? A jeżeli chodzi o wymianę rur stalowych, to Szanowni 
Państwo, takie wymiany realizujemy na bieżąco wówczas, gdy prowadzone są 
inwestycje drogowe przez Urząd Miasta. Tak jak mieliśmy w tej chwili na 
przykład w ulicy Denkowskiej, czy też Radwana. Przed zrealizowaniem tej, 
nasze służby wymieniały tam wodociągi, robiły nowe podłączenia, wybudowały 
nową sieć kanalizacyjną. Generalnie i taką przyjmujemy tutaj jakby strategię 
działania, żeby po prostu, no tych dróg, które są we właściwym stanie nie 
niszczyć, a w tym momencie nie obserwujemy jakiś takich znaczących, 
zwiększonych awarii na tych sieciach, więc mamy uwzględnione pewne ulice i 
jeżeli faktycznie będą tam realizowane inwestycje drogowe, polepszenie 
nawierzchni, będziemy wymieniać takie sieci.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni, 
korzystając z tego, że Pan Dyrektor jest przy głosie, mają pytania jeszcze do 
Pana Dyrektora? Nie widzę. Dziękuję, Panie Dyrektorze. W takim razie 
przechodzimy do głosowania uchwały w sprawie zatwierdzenia "Wieloletniego 
planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń 
kanalizacyjnych na lata 2024-2026 dla Miejskich Wodociągów i Kanalizacji 
Spółki z ograniczoną odpowiedzialnością w Ostrowcu Świętokrzyskim". Kto jest 
za przyjęciem uchwały naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 18 głosami za, przy jednym 
wstrzymującym.  
 
Radni RM 18 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i przy jednym głosie 
wstrzymującym podjęli uchwałę w sprawie zatwierdzenia "Wieloletniego planu 
rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na 
lata 2024-2026 dla Miejskich Wodociągów i Kanalizacji Spółki z ograniczoną 
odpowiedzialnością w Ostrowcu Świętokrzyskim". (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 29 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/96/2023 – załącznik nr 30 do protokołu. 
 
11) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie ustalenia stawek dotacji przedmiotowych 
dla gminnego zakładu budżetowego - Zakładu Usług Miejskich w 
Ostrowcu Świętokrzyskim. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Budżetu. Proszę, Panie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Ja mam takie pytanie natury, że tak powiem 



39 
 

- matematycznej. Bo troszeczkę, troszkę się zgubiłem analizując te kwoty, które 
tu są wymienione. I teraz tak, mamy wzrost o 73 grosze, z kwoty 58 do złotych 
31. Natomiast zmiana stawki będzie skutkowała wzrostem kwoty dotacji - się 
okazało, że chyba teraz zrozumiałem, co czytam.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ale dobrze.  
Radny M. Marzec – O 648, a widzicie Państwo! No, no to teraz, to się, to się 
może trochę skompromitowałem, ale jednak potrafię się przyznać do błędu, bo 
ja to źle zrozumiałem. Chodziło mi o to, że nie rozumiałem takiego wzrostu 
skokowego z 648 000 do aż trzech prawie i pół miliona. Mówię tu jest, powinien 
być postęp jakiś liniowy, a tu jest geometryczny, ale teraz przeczytałem to teraz 
przy Państwu i przyznaję się do błędu. Nie, to w takim układzie nie ma pytania, 
no bo to jest teraz logiczne - o 648. Dobrze.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Kamil 
Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Chyba mnie słychać już? Chciałem tylko zwrócić uwagę,  
że Komisja Strategii i Rozwoju Miasta też opiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przepraszam, Panie 
Przewodniczący.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Ale nic się 
nie stało.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę o opinię w tym momencie.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Jak 
najbardziej pozytywna.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni jeszcze 
chcieliby o coś dopytać? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla 
gminnego zakładu budżetowego - Zakładu Usług Miejskich w Ostrowcu 
Świętokrzyskim. Kto jest za podjęciem uchwały naciska przycisk i podnosi rękę. 
Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę tę, podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 
ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla gminnego zakładu budżetowego - 
Zakładu Usług Miejskich w Ostrowcu Świętokrzyskim. (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/97/2023 – załącznik nr 32 do protokołu. 
 
12) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu. Projekt uchwały 
był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta, i Komisję Budżetu. 
Proszę Przewodniczących o zabranie głosu. Proszę Radny Kamil Stelmasik.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Strategii i Rozwoju Miasta oczywiście pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu.  
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Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Raz, dwa, trzy. Ja bym chciał właściwie tylko zwrócić na 
jedną rzecz uwagę, bo mówimy tutaj o wsparciu Powiatu w przypadku budowy i 
realizacji dwóch zadań drogowych. I jedno z nich dotyczy tego łącznika 
pomiędzy - nie, zaraz to nie dotyczy łącznika pomiędzy Bałtowską, a 
Siennieńską, tak? Bo już się pogubiłem. Nie? Tak, tak, tak.  Przepraszam, więc 
dokładnie tak. No, to nie. To w tym przypadku nie mam pytania. Pomyliłem się.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czyli nie mają więc Państwo więcej 
pytań.  
Radny K. Stelmasik – Nie, cofam.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Rozumiem. W takim razie 
przechodzimy do głosowania projektu uchwały dotyczącej udzielenia pomocy 
finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę 
podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej Powiatowi Ostrowieckiemu (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 33 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/98/2023 – załącznik nr 34 do protokołu. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Panią Starostę o zabranie 
głosu.  
Starosta Ostrowiecki – M. Dębniak – Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Po 
raz kolejny dziękuję za udzielenie takiej pomocy finansowej. To już piąty rok 
realizujemy wspólną politykę z samorządami. Niejednokrotnie mówiłam to na tej 
sali - zasady, które przyjęliśmy na początku kadencji, to jest na koniec 2018 
roku, czyli wkład własny Powiatu do pozyskanych środków, to jest 100% wkładu 
własnego Powiatu. Jest dzielone pomiędzy samorządy, na terenie których jest 
realizowana inwestycja. Tu w mieście Ostrowiec Świętokrzyskiej zawsze jest 
drożej, ale jest dlatego drożej, że przy realizacji remontów, inwestycji 
przebudujemy, przebudowywujemy infrastrukturę, są ścieżki rowerowe, jest 
wymiana oświetlenia. I tak, Państwo, przy Starodrożu, przy ścieżce rowerowej, 
tam gdzie jest dotacja 1 000 200, no to jeżeli ktoś był ostatnio, to jest i ścieżka 
rowerowa, jest i kawałek odcinka do Malinowej, jest i nowe oświetlenie, 
wymieniony wodociąg, także jest otwarcie na to osiedle. Natomiast, 400 000 to 
jest Starodroże, i to jest jakby pierwsza rata, bo w przyszłym roku również do 
Państwa wystąpię, bo to jest tego typu wartość, również około 1 000 200 zł. 
Jeżeli chodzi o ścieżkę rowerową, również partycypuje tutaj Gmina Bodzechów, 
która już przekazała 400 000, a przy tym odcinku Starodroża, w przyszłym roku 
będzie też partycypować Gmina Kunów. Jest mi też miło powiedzieć, że bardzo 



41 
 

wysoko jest oceniany nasz projekt. Na pierwszy odcinek Starodroża, a więc 
tutaj od ulicy Sienkiewicza do "Kolonii Robotniczej". Więc w mieście Ostrowcu 
powstałaby naprawdę, powstałby naprawdę – powstałaby naprawdę ładna trasa 
z nowymi chodnikami, z nowymi ścieżkami rowerowymi. Otrzymaliśmy również 
pieniądze na ulicę Mickiewicza. Praktycznie jesteśmy w przetargu. Obejmuje 
ona skrzyżowanie z Sienkiewicza i dochodzi do świateł. Kto jeździ tamtą drogą 
to widzi, jak strasznie jest zniszczona, ale tutaj czekamy, aby miasto skończyło 
remont właśnie tego odcinka na Sienkiewicza, bo by się to wszystko 
zakorkowało. Państwo jesteście świadkiem - na terenie miasta - współpracy 
między Powiatem a Gminą Ostrowiec. Ja tylko przypomnę - ulica 11 Listopada, 
Samsonowicza i nawet co niektórych bulwersował taki odcinek właśnie łącznika 
między Żabią, a Zagłoby. Spieszyliśmy się przed zamknięciem Alei. Jaki był 
stan - Państwo też pamiętacie. A teraz przez realizację tego odcinka po prostu 
udrożniliśmy. Składamy kolejne wnioski, bo mieszkańców to tak naprawdę nie 
obchodzi, kto zarządza drogą, czyja jest droga. Niestety, z marnym rezultatem 
odnośnie ulicy Żeromskiego i Świętokrzyskiej, ale tu jesteśmy przygotowani. Ja 
powiem tak, no bardzo by się przydały środki z KPO, bo tu jest punktacja, są 
jasne zasady przyznawania. Tak, że miło mi poinformować, że  
w przyszłym roku też będziemy rozkopywać miasto. Może mniej miło dla 
Państwa, ale będę o taką współpracę występować i powiem pewien slogan, 
który powtarzam, ale slogan, jakże prawdziwy - "Razem można lepiej". Ta 
współpraca przebiega naprawdę wzorowo ze wszystkimi samorządami, a tych 
remontów prowadzimy dosyć sporo. Remontów i inwestycji. Jeszcze raz 
serdecznie Państwu dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, 
ogłaszam 15 minut przerwy, ale proszę spojrzeć na zegarki, bo to będzie 15 
minut, i bardzo serdecznie po 15 minutach, Państwa bym tu chciała widzieć na 
sali. 
 
Przerwa w obradach trwała od godz.12.32. do godz. 12.50. 
 
13) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Szanowni Państwo! 
Wznawiamy obrady po przerwie. Jesteśmy przy punkcie 13. Proszę o ciszę. 
Jest to projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023. Projekt uchwały był opiniowany 
przez Komisję Budżetu. Proszę Panie Przewodniczący, o podanie nam opinii 
komisji.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
Mam pytanie dotyczące punktu trzynastego. Co to są za wydatki związane z 
funkcjonowaniem Urzędu Miasta? I pytanie, takie może bardziej szczegółowe, 
gdzie jest, bądź gdzie są odniesienia w projekcie uchwały do tej kwoty jednego 
miliona złotych, podanej w uzasadnieniu. Dziękuję.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Szanowni Państwo! Mam do Was 
prośbę, ponieważ te mikrofony nie działają tak, jakbyśmy sobie tego życzyli, 
bardzo proszę, jakby Państwo zabierali głos, a macie problem z mikrofonem, to 
proszę podejść do mikrofonu. Tak, tu działał, ale gdyby komuś coś tam, bo to 
tylko niektóre działają. Dosłownie dwa, trzy mikrofony. Więc proszę bardzo 
podchodzić do mikrofonu, który jest z tyłu i zabierać głos przy mikrofonie. Tyle 
do Państwa. Czy jeszcze Państwo mają pytania do projektu tej uchwały? 
Proszę w takim razie o udzielenie odpowiedzi.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Proszę Pana Skarbnika o udzielenie odpowiedzi.  
Skarbnik Miasta – S. Kijak – Pani Przewodnicząca! Działa? Pani 
Przewodnicząca! Państwo Radni! Ze względu na zwiększenie środków, które 
udało nam się wygospodarować, te dodatkowe środki na Urząd Miasta w 
związku z remontem - zagospodarowanie nowych przestrzeni oraz przestrzeni 
tych dotychczasowych, do których powróciliśmy w pełni wreszcie do Urzędu, te 
dodatkowe środki mają zapewnić, jakby nam byt do końca, do końca roku. 
Zmiana jest w załączniku numer - widoczna - w złączniku numer 2 i numer 2a, w 
dziale 750, w rozdziale 75023. Tak. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, proszę Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Dziękuję Panu Skarbnikowi. A co do remontu Urzędu Miasta. 
Jest tu mowa, że remont się zakończył, więc mam nadzieję, że przeprowadzimy 
się do Urzędu Miasta i sesje będą odbywać się na ulicy Głogowskiego.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę w takim razie, Pan 
Prezydent o udzielenie odpowiedzi.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Myślę, że to jest nasza ostatnia sesja tu.  
Z końcem września już wszyscy przeprowadziliśmy, wszystkie wydziały, po 
prostu na sali obrad brakuje mebli. Tak, że do końca września prawdopodobnie 
już będą. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek –  Proszę, Pani Sekretarz. 
Sekretarz Miasta – A. Niedbała – Pani Przewodnicząca! Szanowna Rado! 
Ponieważ jesteśmy w kalendarzu wyborczym, więc też nie chciałabym, jakby 
tutaj podważać tego, co powiedział Pan Prezydent, ale no przeprowadzenie się 
jeszcze z organizacją pracy Rady do nowych przestrzeni, wyremontowanych 
przestrzeni, stąd też właśnie to, co powiedział Prezydent - zakup nowych mebli, 
bo będziemy również wymieniać wyposażenie sali konferencyjnej, jednej i 
drugiej, gdzie meble, które dotychczas Państwo użytkowaliście i wszystkie 
poprzednie kadencje, były zakupione w 1997 roku. Więc wymienimy stoły, 
wymienimy krzesła. Instalacja samej jakby tej infrastruktury teleinformatycznej, 
to też nie jest prosta sprawa. W tym momencie wszystkich informatyków mam 
zaangażowanych do obsługi wyborów. Powstał Miejski System Informatyczny, 
powstał zespół składający się z osób obsługujących obwodowe komisje 
wyborcze. Więc jeśli, chciałabym też przygotować Państwa, że jeśliby się 
zdarzyła, potrzeba zorganizowania sesji do 15 października, to na pewno ona 
jeszcze będzie tutaj. Tak, że zamierzamy dopiero wszystko to zbierać, że tak 
powiem, i przenosić do Urzędu po wyborach. Natomiast wszystkie Wydziały już 
trafiły do wyremontowanego budynku Urzędu.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Radnego Dariusza Kaszubę.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Wysoka Rado! Szanowni Goście! Pan Skarbnik bardzo szybko podał te pozycje 
budżetu. Przepraszam, ale jestem wolny z notowaniem, a z liczeniem jeszcze 
gorzej. Więc z tego co zdążyłem zauważyć, Radny, Kolega Radny Artur pytał o 
ten milion na kwestie finansowe dotyczące funkcjonowania Urzędu Miasta. Ja 
usłyszałem dwa działy budżetu: 750. dział i w rozdziale 75023 widzę wydatek 
365 000 zł, ponad. Zaś w drugim rozdziale tego samego działu 75023 widzę 
121 000 zł, ponad. No, łącznie wychodzi mi 486. Tyle zdążyłem policzyć, a to 
jest chyba połowa kwoty o której mówimy. Więc chciałem dopytać o to, czyli, 
czyli te pół miliona złotych. Bardzo bym prosił o uszczegółowienie tej informacji, 
bo może coś źle policzyłem.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Skarbniku.  
Skarbnik Miasta – S. Kijak – Przepraszam. Załącznik numer 2 tam, gdzie są 
wydatki. I tutaj w dziale 750 rozdział 75023 urzędy gminy i miasta na prawach 
powiatu kwota 1 002 200 zł. W załączniku numer 2, po wydatkach - nie po 
dochodach. Właśnie budżet składa się z wielu załączników, stąd problem z 
tworzeniem ich jakby w pojedynczych częściach. Załącznik numer 2, zmiany w 
planie wydatków gminy rozdział 750, trzeci w kolejności. Środkowy rozdział, w 
tym dziale.  
Radny D. Kaszuba – Dziękuję Panu Skarbnikowi za informacje. Rzeczywiście 
patrzyłem na te mniejsze tabelki. (wypowiedź niesłyszalna).  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy są jeszcze pytania do projektu 
tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały zmieniający 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski 
na rok 2023. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę tę, podjęliśmy przy 15 głosach 
za i 2 wstrzymujących się. 
 
Radni RM przy 15 głosach za, braku głosów przeciwnych i przy 2 głosach 
wstrzymujących podjęli uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 35 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/99/2023 – załącznik nr 36 do protokołu. 
 
14) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2023. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Budżetu. Proszę Panie Przewodniczący, o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Komisja Budżetu pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
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uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę 
podjęliśmy 15 głosami za,  przy 2 głosach wstrzymujących się. 
 
Radni RM przy 15 głosach za, braku głosów przeciwnych i przy 2 głosach 
wstrzymujących podjęli uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 37 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/100/2023 – załącznik nr 38 do protokołu 
 
15) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Państwa, i piętnasty 
punkt z tego punktu porządku obrad. Projekt uchwały zmieniający uchwałę w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski 
na lata 2023-2029. Również projekt uchwały opiniowany przez Komisję 
Budżetu. Proszę Kolego, Andrzej Pałka o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja 
budżetu pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały zmieniający uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2029. Kto jest za podjęciem 
uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i 
podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, 
że uchwałę tę, podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli  uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-
2029. (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu). 
 
Patrz uchwała Nr LXXXII/101/2023 – załącznik nr 40 do protokołu. 
 
Ad VI/Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych 
interpelacjach. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – W tym momencie zakończyliśmy 
punkt piąty z porządku obrad. Przechodzimy do punktu szóstego: "Informacja 
Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach. Otóż, Szanowni 
Państwo Radni! Od dnia 22 czerwca do dnia 14 września zgłoszono 44 
interpelacje. Wszystkie one zostały opublikowane w Biuletynie Informacji 
Publicznej Urzędu Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, jak też zostały 
przekazane Prezydentowi Miasta, by nadać im dalszy bieg. I tak: Radny Kamil 
Stelmasik zgłosił 2 interpelacje, Radny Stanisław Choinka - 13 interpelacji, 
Radny Dariusz Kaszuba jedną interpelację, Radna Joanna Pikus - 6 interpelacji, 
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Radny Artur Głąb - 5 interpelacji, Radny Artur Zawadzki - 7 interpelacji, Radny 
Daniel Strojny jedna interpelacja, Radna Grażyna Maj - 3 interpelacje, Radna 
Krystyna Dziewięcka - 4interpelacje, Radny Włodzimierz Stec jedna interpelacja 
i Radna Irena Renduda-Dudek jedna interpelacja. To tyle w tym punkcie.  
 
Ad VII/Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 14 czerwca  
2023 r. do 6 września 2023 r.  
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do punktu siódmego  
w porządku obrad "Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 14 
czerwca 2023 do 6 września 2023 r.” (załącznik nr 41 do protokołu). Tam 
otrzymaliśmy takie sprostowanie odnośnie punktu pierwszego. To wszyscy 
Państwo Radni otrzymali. Czy mają Państwo pytania do tego punktu? Nie 
widzę.  
 
Ad VIII/Sprawy różne. 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Więc jesteśmy już przy sprawach 
różnych, a więc punkt ósmy. Proszę Radny Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Chyba mnie słychać. Dziękuję. Pani Przewodnicząca! 
Rozumiem, sprawy różne już, tak? To, tak. Dziękuję. Pani Przewodnicząca! 
Szanowni Państwo! Ja chciałem, mam tutaj taki temat, moich interpelacji i 
odpowiedzi na nich. Powiem z przekąsem, Panie Prezydencie, bardzo dziękuję 
za parking na ulicy Grabowieckiej. Super, bo - słucham? Czemu z przekąsem? 
No, zaraz Panu powiem. Tak, jak już kiedyś mówiłem o tym, że ten parking już - 
raz, raz, raz - tak jak już kiedyś mówiliśmy na ten temat tutaj na sesji 27 lipca. 
Ja już kilka lat o ten parking walczyłem. Szkopuł tylko w tym, że Szanowni 
Państwo dostałem odpowiedź 15 maja, że tam był - i składałem interpelację na 
temat parkingu, na temat zagospodarowania tego rozjeżdżonego terenu, który 
tam był. Dostałem odpowiedź 15 maja, że niestety nie ma środków i no, 
oczywiście ten parking nie będzie robiony. 27 lipca - tutaj właśnie, w tym 
miejscu na sesji Rady Miasta Pan Prezydent powiedział, wszystkim ogłosił, że 
ten parking będzie robiony i ja wtedy Panu Prezydentowi dziękowałem. Dzisiaj 
dziękuję jeszcze raz, tylko, że taki niesmak czuję, Panie Prezydencie, bo kilka 
dni później troje radnych złożyło ponownie, już po Pańskiej informacji, po 
Pańskiej informacji, że parking będzie robiony, troje radnych złożyło 
interpelację, żeby ten parking zrobić, i tylko sam parking. Natomiast, to błoto, 
które tam było - nikt o tym nie mówił. Nikt o tym nie pisał. Jak się okazało, 
szybko była zrobiona konferencja, informacje co tam jeszcze nie będzie 
robione. Przykro mi Panie Prezydencie, że zostałem pominięty i to jest w ogóle 
bardzo, moim zdaniem no niegrzeczne zachowanie. Ja nie mówię tylko 
Pańskie, ale też radnych, którzy, którzy po fakcie złożyli interpelację, żeby ten 
parking robić. Poza tym była druga interpelacja dotycząca tego pasa zieleni, 
który tam naprzeciwko DPS-u jest bardzo fajny. Oczywiście dostałem 
odpowiedź od Pani Sekretarz, że to będzie, sprawa będzie trwała 2 lata, żeby 
tam cokolwiek zrobić. Okazuje się, że Państwo na spotkaniu tak jak mówię, po 
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kilku dniach od tej sesji, na której Pan poinformował, uzgodniliście, że będą 
ławki, właśnie to bajoro jest zagospodarowane. I tam już to nie trwa 2 lata, tylko 
po prostu tak ad hoc. I powiem szczerze, że nie bardzo rozumiem w jaki sposób 
te interpelacje są pisane. Jak to się w ogóle odbywa, bo dzisiaj to już jestem po 
prostu zagubiony w tym wszystkim. No i powtórzę tutaj słowa, Pani, Pani 
Starosty: "razem możemy lepiej". Nie wiem, czy mogę te słowa tutaj powiedzieć, 
no przykro mi. Ale jeszcze wrócę do jednej rzeczy. Jest z nami Pani Ewa 
Siepietowska. Ona tutaj też za chwilę zabierze głos. Szanowni Państwo, ja 
jestem w komisji odwoławczej dotyczącej projektów Budżetu Obywatelskiego  
i chciałem tutaj powiedzieć, jak Pani Siepietowskiej projekt został odrzucony, ale 
dostała odpowiedź, gdzie może być jej inwestycja, co może zrobić, gdzie mogą 
być, chodziło akurat o plac zabaw, gdzie on może być w innym miejscu, gdzie 
może powstać. Szkoda, że my radni, a przynajmniej ja takich informacji nie 
dostaje, to jest tylko -"nie, nie można", a potem się i tak robi.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny 
Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – OK. Działa. Ja bardzo krótko chciałbym tutaj 
zasygnalizować jedną sprawę, z uwagi na to, że jednak jesteśmy w takim 
gronie. Są z nami Panowie Prezydenci, Naczelnicy. I myślę, że to jest bardzo 
ważne. Oczywiście temat, który poruszył przed chwilą Kolega Włodek - 
interpelacji, wniosków, zapytań radnych i interpretacji tychże, później przez 
odpowiednie komórki i prezydenta, jest tematem szerokim, bo ja też osobiście 
doświadczyłem różnych perypetii z tym związanych. Można zabiegać, a 
przecież my zabiegamy właściwie o sprawy mieszkańców. Tak? Nie robimy 
tego, jakby, z często właśnie z dyskusji z mieszkańcami, czy na radach osiedli, 
wynikają różne problemy. Część tych interpelacji, wniosków, zapytań to są też 
nasze inicjatywy, biorąc pod uwagę to, że jednak uczestniczymy w życiu i tego 
miasta, rozmawiamy z ludźmi. I dobrze by było, żeby one po prostu były 
poważnie traktowane. Oczywiście bywa różnie, jedne mogą być, jedne nie. 
Innym można przesunąć na inny okres czasu. Ale dobrze by było, żeby nad nimi 
był poważny namysł, i żeby one jednak były rozpatrywane rzetelnie. Ja chciałem 
się odnieść do jednej kwestii, która mnie dosyć mocno zmartwiła w ostatnich 
dniach, ponieważ raz, że sam to zobaczyłem, dwa, że ze strony środowiska 
rowerowego mam sporo informacji z tym związanych. Chodzi mianowicie 
Szanowni Państwo, o - za chwilę, drogę, którą będziemy oddawać, mianowicie 
łącznik między ulicą Siennieńską, a Bałtowską. Droga, która otworzy pewne 
tereny i będzie pewnym skrótem dla nas. Być może dobrze, że ta inwestycja 
powstała. Natomiast chodzi mi o ścieżkę rowerową, która tam powstała. 
Właśnie przed chwilą, Panie Prezydencie Arturze i do Pana Kowalskiego 
wysłałem też SMS-a, MMS-a właściwie ze zdjęciem. Jak byście mogli panowie 
sobie zobaczyć. Chodzi o ścieżkę rowerową, która się kończy nieszczęśliwie 
nagle na zaworze wodnym, tuż przy ulicy Wysokiej, właściwie vis a vis wlotu do 
ulicy Wysokiej. Dobrze by było, żebyśmy naprawdę unikali takich historii, tym 
bardziej, że konsultujemy rowerowy plan dla miasta i zależy nam na tym, 
żebyśmy te rzeczy robili rzetelnie, porządnie, z myślą jednak o tych 
użytkownikach ruchu drogowego, jakim są rowerzyści, ponieważ ich przybywa, 
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zmieniamy swoje nawyki komunikacyjne i po prostu traktujmy się poważnie, i 
dobrze by było, i bardzo apeluję o to, żebyśmy zanim ta droga będzie oddana, 
albo w najbliższym czasie, w którym po prostu bubel drogowy został usunięty, 
ponieważ on jest niebezpieczny, jest nierzetelny i nie wiem, konsultując ten 
temat z osobami, które się znają na budowie dróg, gdzie zobaczyli to eksperci, 
powiedzieli wprost, jest to po prostu bubel, i jest to niedopatrzenie projektanta, 
który projektował tą drogę. Mam nadzieję, że to zostanie jak najszybciej 
usunięte i poprawione. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę o zabranie głosu 
Radnego Marka Giemzę.  
Radny M. Giemza – Dziękuję za udzielenie głosu. Szanowni Państwo! Pani 
Przewodnicząca! Ja tylko chciałem tak krótko się odnieść do sprawy, odnośnie 
tej realizacji interpelacji. I to tak czasami się zdarza. Natomiast, ja zawsze 
staram się działać dla dobra mieszkańców i reagować na zgłoszone przez 
mieszkańców problemy. Uważam, że dobrze się stało, że ta drobna inwestycja, 
aczkolwiek potrzebna mieszkańcom, w postaci tego parkingu przy tym DPS-ie 
została zrealizowana. I tu dziękuję, tu Panu Wiceprezydentowi Arturowi 
Łakomcowi, że pochylił się nad tym i w końcu zostało to zrealizowane, mimo że 
to wcześniej było wielokrotnie przez Kolegę zgłaszane i nie było realizowane. 
Natomiast cieszy mnie fakt, że tu dzięki dobrej współpracy kolegów, radnych 
powiatowych, jak i miejskich, niezależnie od barw politycznych, zostało to w 
końcu zrealizowane. Druga sprawa, którą Panie Prezydencie, to dotyczy 
korzystania tutaj tematu drogi, która stała się teraz łącznikiem do ulicy 
Targowej, w momencie przebudowy skrzyżowania tutaj ulicy Radwana i Jana 
Pawła II. Mieszkańcy teraz mają wyjazd z ulicą Targową. I jest to dosyć często 
korkująca się ulica. Szczególnie to jest spowodowane parkowanymi tam 
samochodami wzdłuż. Ja wiem, że to jest zgodnie z przepisami, natomiast 
tworzą się tam dosyć spore korki i może należałoby tu zwrócić uwagę na to, w 
jaki tam sposób to rozwiązać, dopóki nie będzie otwarty nowy łącznik, a on 
dopiero będzie otwarty tam za jakiś czas - za tydzień, czy dwa. Na razie tam 
tworzą się spore korki i być może należałoby tam się zastanowić nad 
parkowaniem tych samochodów wzdłuż czy na jakiś czas, by to po prostu jakoś 
zmienić. A druga sprawa to jest taka, że ta droga, no poprzez korzystanie 
właśnie teraz jako objazd, no jest dosyć mocno rozjeżdżona i powinniśmy się 
przy tym zastanowić, czy po prostu po zakończonej tej inwestycji drogi 
wojewódzkiej po prostu, żeby była odnowiona nakładka lub naprawiona, bo to 
stan tamtej drogi, no w tej chwili też nie jest dobry, a po tym rozjeżdżeniu to już 
będzie po prostu tragiczny.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z 
Państwa? Bardzo proszę Radny Karol Wójcik.  
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Ja mam pytanie 
do Pani Przewodniczącej właśnie. Chciałem zapytać, na jakim etapie jest 
sprawa wniosku, który jakiś czas temu wpłynął na Pani ręce, czy też do Urzędu 
Miasta, a dotyczący nadania honorowego, honorowego obywatelstwa Janowi 
Piwnikowi "Ponuremu", bo myślę, że już tyle czasu minęło, że chyba jesteśmy 
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gotowi, żeby taką sesję zorganizować. Być może nadzwyczajną, być może 
jakąś uroczystą, gdzie moglibyśmy tą sprawę po prostu już zamknąć. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – No, wyjaśnienie się Państwu należy 
z mojej strony, dlatego że ja się zwróciłam swego czasu do radcy prawnego z 
zapytaniem, czy ten wniosek jest zgodny z założeniami uchwały Rady Miasta 
odnośnie nadawania tytułu Honorowego Obywatela Miasta. Otóż, z opinii 
Zespołu Radców Prawnych UM wynika, że niestety, z przykrością muszę 
stwierdzić, że nie możemy właśnie takiego tytułu nadać tej osobie ze względu 
na zakres, jaki został ujęty w pierwszym punkcie tego, tej uchwały. Jaki to 
zakres musiałby być spraw jakiś takich podjętych dla miasta, czy 
zrealizowanych dla miasta, żeby się ubiegać o taki tytuł. I tutaj podtrzymuję to 
swoje stanowisko. Zresztą ono też było poparte tą opinią Pana Radcy. Później 
przeprowadziłam rozmowę z Panią Piwnik Teresą i wywnioskowałam, że też 
jakby Pani Piwnik się przychylała do tego, co ja mówię i generalnie myślała nad 
innymi rozwiązaniami, żeby w jakiś sposób powiedzmy uhonorować tą osobę, 
ale może w inny sposób, niekoniecznie przez ten tytuł i dochodzić się tutaj od 
nas takiej uchwały, czy takiego rozwiązania. Tak, że tak się to ma na dzień 
dzisiejszy i po prostu no, nie widzę sensu poddawania dalej Państwu pod 
jakieśkolwiek procedowanie tego. Bo to już w momencie zderzenia się z tą 
uchwałą już nie jest ten wniosek, jak gdyby - jest, nie odpowiada, jak gdyby tej 
uchwale. Tak bym to pokrótce odpowiedziała. Proszę Radny Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – Dziękuję bardzo. Na szczęście działa, może zadziała. 
Chciałbym jeszcze zapytać o jedną kwestię związaną z obradowaniem i 
działalnością Komisji ds. Nazewnictwa Ulic, Skwerów i Placów, i tak dalej, jak 
ona się nazywa. Ponieważ w ostatnim czasie mam pytania też od członków tej 
Komisji od osób, które uczestniczyli w tym szanownym gremium, ponieważ 
bardzo dawno się nie spotykaliśmy, a myślę, że wciąż są w naszym mieście 
ulice, które no powstają nowe, chociażby wspomniany wcześniej przeze mnie 
łącznik między Bałtowską a Siennieńską. Ciągle na nazwę czeka, a już ma 
propozycje, ulica od targowicy do Chrzanowskiego, dwa ronda, które są 
nienazwane i chciałbym zapytać, czy w tej kadencji jeszcze będziemy mieli 
szansę, mieli popracować w tych obszarach i nadać nazwy ulicom. Bo myślę, że 
jakby w kwestii rozwoju, o którym tutaj dużo mówimy, no takie przestrzenie 
miasta jednak nie powinny pozostawać bezimienne, tym bardziej, że są 
pomysły. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Myślę, że nie tyle w tej kadencji, co 
może jeszcze w tym roku powinniśmy się spotkać, bo faktycznie trochę dawno 
tych spotkań nie było, ale też i nie mieliśmy jakiegoś napiętrzenia spraw, że 
należałoby Komisję zwoływać albo zwoływać ją co tydzień, bo co jakiś czas 
nowej ulicy będziemy nazwę nadawać. Więc jeśli się zebrało trochę już tych 
nazw, no to myślę, że istnieje już taka teraz sytuacja, że powinniśmy się 
spotkać. I myślę, że powiedzmy w przeciągu miesiąca października zwołam 
takie spotkanie. Zobaczymy, co nam Pani Targowska, bo tam u nich w Wydziale 
są zbierane te wszystkie propozycje mieszkańców i pochylimy się ewentualnie 
nad tymi różnymi propozycjami. Zobaczymy, jak to będzie wyglądać. Proszę, 
proszę Darek Kaszuba.  
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Radny D. Kaszuba – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Tak. Tak. Dziękuję 
Radnemu Kamilowi za przypomnienie tematu nazewnictwa ulic. Tutaj przy 
okazji, skoro Pani Przewodnicząca jest w tym zespole, w którym ja z kolei nie 
jestem, to chciałbym zapytać, jak wygląda sprawa właśnie ronda na ulicy 
Bałtowskiej. Bo przypomnę, na stulecie odzyskania niepodległości był złożony 
wniosek, by rondo na ulicy Bałtowskiej nosiło imię Legionów Polskich. Był to 
wniosek złożony przez nasz Klub z uzasadnieniem. Czy jest potrzeba, aby ten 
wniosek powtarzać. Czy on jest aktualny? Bardzo dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pamiętam. Wniosek złożony jest u 
Pani Naczelnik. To na pewno się nad wszystkimi wnioskami będziemy pochylać. 
Czy jeszcze są jakieś? Proszę Andrzej Pałka? 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Ja tak, przepraszam - Coś się stało?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Słychać, słychać.  
Radny A. Pałka – Oprócz niego złożył podobną interpelację i powiem od siebie, 
ja to się cieszę, nawet jak ktoś na moim osiedlu widzi to samo, co ja, bo 
znakiem tego, że, że to bardzo dobrze, tak powinno działać. Mam tu Kolegę 
akurat, Artura, siedzącego niedaleko "Częstocice" i jak ja jadę Żeromskiego, i 
coś widzę to jeżeli napiszę to jest błędem? To tylko tyle chciałem powiedzieć. 
Powinno to się wspierać, powinno to tak działać. Nieważne czy było trzy, czy 
dwie, czy jedna interpelacja. To tylko tyle Włodziu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, proszę Radna Joanna 
Pikus.  
Radny A. Pałka – Rozumiem, co powiedziałeś, ale być może napisana i 
zostawiona. No mogło tak być też. To tylko tyle.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radna Joanna Pikus.  
Radna J. Pikus – Szanowni Państwo! Ja też spróbuję z tego mikrofonu. Drodzy 
Państwo! Bardzo dużo mówiliśmy dzisiaj o psychiatrii dziecięcej i o psychiatrii 
ogólnie. Szukaliśmy wspólnie rozwiązań. Ja już dziś bardzo serdecznie 
chciałam Państwa zaprosić na konferencję organizowaną przez Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie, Centrum Rozwoju Lokalnego, Poradnię 
Pedagogiczno-Psychologiczną oraz Miejskie Centrum Kultury. Konferencję, 
która poruszy te wszystkie tematy i będziemy wspólnie mogli szukać rozwiązań. 
Kamil Stelmasik, Radny Kamil Stelmasik poruszył temat samobójstw. Takie 
tematy też będziemy poruszać. Liczę na Państwa obecność, ale mam też 
prośbę, abyście Państwo przekazali takie zaproszenie wszystkim mieszkańcom, 
rodzicom, opiekunom. Musimy szukać tych rozwiązań. To w przyszłym 
tygodniu. Natomiast już dzisiaj zapraszam - 29 września sala kinowa 
Ostrowieckiego Browaru o godzinie 10.00. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze 
Państwo Radni chcieliby zabrać głos? Nie widzę. Wobec tego proszę, Panie 
Prezydencie.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Odniosę się do tych trzech pytań. A zacznę może od tego, że łącznik 
między ulicą Siennieńską, a Bałtowską będzie oddany prawdopodobnie, znaczy 
na 99% - 28 września. Tak, że to już jest lada dzień. W tej chwili też tutaj do 
Pana Kamila Stelmasika w kwestii - widzę, że tutaj wodociąg zaznaczony jest. 
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To jest jeszcze teren budowy. Tak, że mam nadzieję i sprawdzę, sprawdzimy to 
z Panem Prezydentem Kowalskim osobiście. Przed, zaraz, przed oddaniem - 
czy faktycznie takie, taki słupek będzie dalej stał? Mówię, to jest teren budowy. 
Tak, że tutaj ja bym nie szedł tak daleko, żeby, żeby oceniać, jak to będzie 
wykonane. Co do parkingu powiem tak - nie jestem w stanie powiedzieć, czy po 
interpelacji, czy przed, przed moją informacją na sesji, te interpelacje wpłynęły. 
Nie będę tu wchodził w te meandry dat. Przede wszystkim, my wszystko robimy 
dla mieszkańców. Od tego trzeba zacząć i być może, konferencji prasowej na 
pewno nie było. Tak, że to mogę zaznaczyć, bo byliśmy tam z roboczą wizytą. 
No, to gazeta - Boże - była, ale na pewno nie była konferencja prasowa. W 
każdym bądź razie, w każdym bądź razie robimy wszystko dla naszych 
mieszkańców i tutaj bym nie sugerował. Znaczy, generalnie to  
w ogóle te interpelacje dotyczące parkingu były już składane wiele razy i przez 
wielu radnych, i nie tylko tej kadencji, chyba, z tego, co sobie przypominam w 
2014 roku również. Więc wydaje, wydaje mi się, że na pewno chyba cel jest 
ważniejszy niż, niż bo szczerze powiem nawet nie pamiętam kto był z radnych, 
ale wiem, że tam się spotkaliśmy w dwóch kwestiach, czyli kwestii utwardzenia 
tego pobocza, które było bolączką przyjeżdżających do Domu Pomocy 
Społecznej oraz właśnie zagospodarowania tego skweru od strony osiedla. Co 
do ulicy Targowej. No to mówię, jeszcze dosłownie półtora tygodnia będzie 
służyła, jako łącznik między ulicą Bałtowską a Jana Pawła. Zobaczymy, jak w 
miarę możliwości środków i zobaczymy w jakim stopniu będziemy, będziemy 
tam reagować, i zobaczymy w jakim stanie ta nawierzchnia będzie po 
przywróceniu jej do właściwości. Czyli tam była ślepa ulica z tego co wiem.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny 
Włodzimierz Stec. 
Radny Wł. Stec – Wszystko zawsze jest miłe. Krytyka też jest miła, trzeba ją 
tylko dobrze przyjąć. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Panie 
Prezydencie! Tu chodzi, tu chodzi po prostu o sam fakt - o takt, w jaki sposób te 
sprawy się załatwia. Pewnie, że wszystko robimy dla mieszkańców. Ja się z tym 
zgadzam. Tak? Wielokrotnie tu pada na sali "razem możemy więcej". Dzisiaj 
Pani, Pani Starosta powiedziała, "razem możemy więcej", Pani Joanna Pikus 
mówiła, że "zgoda buduje", tak? No, zawsze tak Pani mówi. Zgadza się - tak? 
Tylko, tylko to jest zupełnie co innego. Tak? Jeżeli po fakcie radni składają 
interpelację. Po drugie moje są odrzucane, a za dwa tygodnie, za dwa miesiące 
okazuje się, że wszystko można. O remont tego, zagospodarowanie tego błota 
już tak powiem, Panie Prezydencie, nie było żadnej interpelacji. O miejsca 
parkingowe, przepraszam, o ławeczki, nie było żadnej interpelacji. Ja tylko o 
tym pisałem. Wyście to po prostu załatwili za jednym razem, tak? To jest po 
prostu, to jest po prostu taki duży nietakt. No i tyle chcę powiedzieć na ten 
temat, no dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Każdy nietakt, Panie Radny można 
przecież poprawić, bo to są tylko drobne rzeczy nie wymagające wielkiego 
wysiłku. I ja zapraszam, ja zapraszam Agnieszkę Rogalińską, bo tam chciała 
głos zabrać. Za sekundę. 
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Radna Rady Powiatu Ostrowieckiego – A. Rogalińska – Dziękuję. Pani 
Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Mimochodem może, nie 
imiennie, ale personalnie zostałam wywołana do tej wypowiedzi. I ja bardzo 
serdecznie dziękuję za takie informacje, które ukazują się w ten sposób 
publicznie, bo dobrze, że nie tylko ukazują się w jedynych krytycznych, 
słusznych mediach. A o tym się mówi publicznie. Tak, że dziękuję Koledze za 
to. Chciałam tylko przypomnieć, że po raz pierwszy, my oboje  
z Włodkiem złożyliśmy w 2016 roku taką interpelację, dotyczącą właśnie tego 
parkingu i zagospodarowania terenu, nie pamiętam, ale na pewno była 
odnośnie parkingu przy ulicy Grabowieckiej. Drodzy Państwo! I żeby było 
śmieszniej, ja też dostałam za każdym razem odmowną odpowiedź na tego typu 
działanie. A chcę przypomnieć Państwu, że najważniejszą kwestią w naszej 
działalności samorządowców, radnych jest to, aby służyć mieszkańcom. I my 
tym mieszkańcom służymy. Ja tym mieszkańcom służę, drodzy Państwo, ja się 
nie ścigam, ja się ścigałam w szkole. Wtedy, kiedy na KSZO chodziłam. Teraz 
się nie ścigam. Teraz udowadniam swoje działania, pokazuje, jak działam dla 
tych mieszkańców. Natomiast, drodzy Państwo, ja też dostałam odpowiedź 
odmowną raz, drugi, trzeci. W 2016 roku ponawialiśmy tę interpelacje nawet na 
sesjach Rady Powiatu, imiennie już wtedy. Tak, że też składaliśmy w formie 
pisemnej. Natomiast w tym roku dostawałam też odpowiedzi odmowne. Wtedy, 
kiedy prosiłam o zagospodarowanie terenu, bo o to prosili mnie mieszkańcy. 
Tam miały stanąć dwie ławki - stanie jedna. I drodzy Państwo, o parking. Więc 
też, Włodku dostawałam takie odpowiedzi - odmowne. Natomiast, cieszę się, że 
Prezydent Łakomiec jest na tyle skuteczny, że potrafił przyjrzeć się tej 
interpelacji, pochylić się nad tą interpelacją. I robimy to dla mieszkańców. I za to 
też serdecznie dziękuję. I to powinno cieszyć, to powinno jednoczyć. I ty 
możesz się tym pochwalić, i my się możemy tym pochwalić. Bardzo serdecznie 
dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś  
z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę Państwa, już nie widzę. 
Myślę, że wszystkie pytania, jakie mieliśmy zadać, ale proszę pozostać na 
miejscach, bo przybyła do nas mieszkanka Pani Siepietowska, która ma tu 
sprawę do przekazania. Ale prosiłabym o krótkie i merytoryczne wypowiedzi. O 
czym chciałaby Pani mówić?  
Ewa Siepietowska – Czy mogę sobie usiąść?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Tak, tylko może, tak jakoś w 
bardziej widocznym miejscu, bo ten głos się gdzieś tak rozchodzi. Tutaj jest 
miejsce.  
Ewa Siepietowska – Czyli. Droga Pani. Droga Pani Przewodnicząca! Panowie 
Prezydenci! I cała Rado! Chciałam tylko po prostu, przepraszam, po prostu 
stres. Pierwszy raz i dlatego. Chciałam złożyć taki głos, jak gdyby osoby 
niepełnosprawnej. Dużo nas jest w naszym mieście, a już zwłaszcza na całym 
świecie. I dlatego, Szanowni Państwo, w 2019 roku zostało utworzone - nie, że 
ja - tylko zostało utworzone, powstał w Polsce dodatkowy Fundusz 
Solidarnościowy. Wszyscy o tym wiemy, który był uzyskany ze wszystkich firm, 
którzy zatrudniają w Polsce pracowników. I z tego, z tych podatków były właśnie 
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tworzone. Ja już nie chcę się rozpisywać, bo tu się rozpisałam, ale już Pani 
powiedziała, żeby to skrócić, więc wszyscy o tym wiemy. Czyli tak, już nie będę 
mówiła o tym. Teraz są trzynastki, czternastki z tego tytułu, ale to nie o to 
chodzi. Co zostało i gdzie są finanse dla niepełnosprawnych, gdzie ten sprzęt 
rehabilitacyjny. Naprawdę ja składałam w tamtym roku, przepraszam, że to 
poruszam Pani Dyrektor, ale muszę. W tamtym roku składałam, bo dlatego, że 
byłam na turnusie i pani lekarz powiedziała, że jak najszybciej, żebym miała taki 
rotor, który kosztuje 100 zł. To nie jest duży koszt. Składałam, zostałam 
odrzucona. W tym roku składałam po raz kolejny, zostałam odrzucona. Też 
zostałam odrzucona odnośnie turnusu rehabilitacyjnego. Zwróciłam się do 
Wojewody. On napisał do Pani, oczywiście, Dyrektor, żeby przemyślała. Nie 
zrobiła tego. Powiedziałam, że pominę, to nie będę już nie, nie będę się 
odwoływała do, ani do Pani Minister, do nikogo. Po co, po co? Mamy, tak jak 
Pani powiedziała - "w jedności siła". Bądźmy, siądźmy przy stole i rozmawiajmy 
jak ludzie, tylko ludzie sprawiedliwi, a nie już nie powiem jak to się dzieje w 
naszym mieście. Chciałam też powiedzieć, że zbliżają się wybory. Więc, no to 
trzeba nakarmić z tego funduszu, na czystego solidarnościowego funduszu 
celowego na piknikach, festynach i innych bezpłatnych poczęstunkach. Na 
litości. Gdzie jest to dla nas? Jak dla mnie nie ma. A przecież, kochani, 
pieniądze nie stanowią wszystkiego, bo oprócz kieszeni człowiek ma jeszcze 
serce. A jak mało z Was wie, że potężną moc ma niesienie jałmużny drugiemu 
człowiekowi. Ja jestem społecznikiem i nie wstydzę się tego. Jestem wierzącą, 
też się nie wstydzę tego. Bo dlatego, że widzę człowieka drugiego. Pan Bóg 
stawia na mojej drodze takich ludzi, gdzie szybko wprawiam w ruch to, swoje 
umiejętności, jakie mi Pan Bóg dał, talenty. Nie mogę tego wykonywać, na 
przykład, różnych rzeczy i dlatego prosiłam, żeby mi pomogli, na przykład w 
MOPS-ie, nie zrobili tego. Dlatego skierowałam aż po, aż o pomoc do 
Wojewody. Wiecie co dostałam poprzez wojewodę? Nie chcę tego komentować. 
Jak to pomaga MOPS i w czym pomaga? Może to tylko tyle. Tu chciałam 
zwrócić uwagę, że w naszym mieście są braki w personelu medycznym. To 
dlatego pytałam przed chwilą naszą kochaną Panią Dyrektor Pikus, że kiedyś 
też zwracałam się do Dyrektora Lipca, i jest obecna Pani, chyba jeszcze 
Starosta, gdzie byłam na tak zwanej sesji i podałam Panu Lipcowi list, że za 
dwie godziny przyjdę. No, fajnie to było. W każdym bądź razie, chodziło o to, że 
nasza Pani Doktor Zboina miała tytuł naukowy i była doktorem na nasz, w 
naszym szpitalu. Na żadnym oddziale nie było, nie było doktora, ale tylko zwykli 
lekarze. Jak teraz pięknie mówicie o psychiatrii. Przecież ta Pani była właśnie 
doktorem psychiatrii. No właśnie. No, i wykonywała na stanowisku kierownika 
ZOL-u. Jezu Chryste, prosiłam, prosiłam o to Lipca, co Pan robi? Teraz też, 
jeżeli Pani mówi, że tylko mam magistra, nie wierzę, bo Pani ukończyła 
przepiękne studia, na które moje dziecko miało właśnie startować.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Pani, prosiłabym bardzo, 
żeby może merytorycznie przejść do tego, co Pani by miała do nas. 
Ewa Siepietowska – Też.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Bo po prostu będziemy tu siedzieć 
godzinami i nic z tego nie wynika. 
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Ewa Siepietowska – I jeszcze chciałam się zwrócić, bo gdzieś podobno jest Pan 
Choinka. Do tego Pana, nie tylko do tego, ale do Pana Prezesa Kateusza 
pisałam kilkakrotnie. Zwracał się też ksiądz, że pomijano nas i pominięto po raz 
kolejny. Jeszcze może przypomnę, że nasz kochany teraz Wiceprezydent 
Kowalski też zwracał się, i poprzez jego działanie kiedyś dostałyśmy taki kurs, 
że jeździło to przez Grabowiecką. O ironio, a w drugą stronę nie było. Na ten 
czas akurat chodziłam do policealnej szkoły medycznej i nie korzystałam z tego 
Kościoła, za to korzystałam właśnie z „Michała” i jeszcze mówiłam w szkole, że 
ja niestety, ale będę się spóźniała, bo najpierw mi ważniejszy jest Bóg, żebym 
wiedziała, o czym jest mowa. Dlatego byłam najpierw na mszy o 7.00 w kościele 
u Świętego Michała i dlatego nie byłam w tym czasie, gdzie była dwójka 
skierowana na Grabowiecką. Bardzo proszę, bo nie tylko poprzez księdza, 
gdzie to było omawiane kilkakrotnie, ale jeszcze raz prosimy Pana Kowalskiego, 
który naprawdę jest skuteczną osobą i kilkakrotnie udowodnił, że tak, że taką 
osobą jest i że potrafi takie rzeczy robić. To jeszcze raz, jak teraz, też mu 
dziękowałam z samego rana, że już ławeczki mamy, że nie są takie zimne, 
lodowate, jak to Pan Górczyński nam zafundował na rynku, ale też i na 
Sandomierskiej. Wczoraj też przenosiłam do sądu dokumenty i widziałam, że 
też ławeczki są naklejane. I chwała Tobie Panie, że takie osoby mamy w tym 
mieście, że słuchają ten głos, krzyk tych osób niepełnosprawnych. Kto tam 
siedzi, kto tam siedzi, to są osoby, osoby niepełnosprawne, które mają 
nietrzymanie moczu. Wy nie rozumiecie, co znaczy parcie na mocz, nie znacie 
tego. Ja to znam. Bo to mam. Bo taką, bo tak mam. Ja nie mam choroby. Ta 
kobieta mnie zrobiła kaleką i dlatego przez to też to mam. Uszkodziła mnie 
trwale. Nie o to chodzi. Ja nie miałam i nie mam. Chodzi o całkiem coś innego. 
To tak, że prosiłabym właśnie odnośnie tego, żeby zainteresować się i jeszcze 
powrotem szkoły, tak jak mówią i cały czas tłumaczą mnie uczniowie z THM-u, i 
jest tutaj obecny Pan właśnie, Pan Mariusz Łata, który nie wiem, czy miał już 
zgłaszany od Pana Dyrektora z THM-u, że uczniowie nie mają powrotu, nie 
mają powrotu dwójki do domu. Czyli u mnie na osiedlu jest chyba szesnastu, 
szesnastu właśnie uczniów, właśnie w THM-ie na Sandomierskiej. Nie mają te 
dzieci powrotu. Nie mają dzieci powrotu do szkoły numer jeden. Pan Dyrektor 
kiedyś, właśnie nie wiem, czy to rzeczywiście przez Pana Steca i Panią 
Zielińską, bo taką informację dostałam, że kobieta zadzwoniła. Kobieta mnie 
zrobiła kaleką i zadzwoniła, żeby opóźnić kurs. Zrobiła mi krzywdę, zrobiła mnie 
kaleką, zabrała mi autobus. Nie tylko mnie, ale tym dzieciom zabrała, sąsiadom 
zabrała. Sąsiedzi nie mają żadnego rozwiązania. Prosimy o pomoc też w tej 
kwestii, żeby te kursy wróciły, jeśli można przez Grabowiecką w niedzielę. To są 
starsi ludzie. Naprawdę po dziewięćdziesiąt, osiemdziesiąt pięć plus, to nie są 
młode osoby. Naprawdę. Dziękujemy, dziękujemy, bo to też moja, mój upór 
sprawił, że poprzez wojewodę uzyskałam, że linie wróciły na końcowe kursy, 
czyli jak Pan Górczyński zrobił tak zwaną obwodnicę na Rzeczkach, które nie 
działają światła prawidłowo, dlatego nie mogły się dzieci dostawać do szkoły 
nawet na czas, bo dziecko przeleciało, ale dziadek nie przeszedł. Dlatego, że są 
to różne historie naszego osiedla, że nie możemy nic zrobić. To tyle odnośnie 
MZK. Jeszcze odnośnie mojego Budżetu Obywatelskiego. Wiecie co? Ja to 
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Wam powiem, że kochani - doba to 1440 minut, a przykład osiemdziesięciu lat, 
na przykład życia to 42 480 000 minut i nie marnujmy go na bzdury. Ale jeżeli 
mamy talenty to wykonujmy je zgodnie z wolą Bożą. Mam takie talenty i chcę 
realizować siebie i swoje wszystko. Chciałam powiedzieć, że kolejny teraz, jak 
kolejny raz odrzucono mój, tak zwany, z Budżetu Obywatelskiego projekt, to nie 
wytrzymałam. I tam, gdzie się dowiedziałam, poszłam do innego pokoju  
i mówię, proszę podstawę prawną i to już - wydrukowaną, czyli jest to uchwała 
Rady Miasta. Pytałam dzisiaj naszą Panią Prezes, Przewodniczącą - czy to i 
jeszcze była za tej kadencji? Nie, nie była. To jest oczywiście uchwała 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego w rejonie Siennieńska - Armii Krajowej - Iłżecka - Rzeczki. 
Jezu, kto to zrobił? Bo oczywiście Rada, tak na naszym osiedlu nie ma radnego, 
nie ma. Miał ktoś wiedzę, jak ten, jak to to miejsce wygląda? Bo ja Wam pokażę 
na zdjęciach - z jednej strony stoi TRAFO, to jest taki zespół, podzespół 
energetyczny, gdzie tam są iglice, i tak dalej. Jest napromieniowanie. Wiemy co 
to znaczy 5G, i tak dalej. To też wiemy, że te pikniki oczywiście na "Ogrodach", 
które były, ale w tle są 5G. Naprawdę, zastanówcie się ludzie co robicie? Już 
nic nie powiem. Dalej złożyłam, złożyłam oczywiście kolejne pismo  
o zmianę tego planu i tak, i będę czekała. I jak dostanę oczywiście to pismo, 
szybko wyląduje nie tylko w województwie, ale i w ministerstwie. Uwierzcie mi, 
może tak, jak kiedyś mnie wybrano na społecznika - nie chciałam, ale wybrano, 
to jeszcze szybciej zrywano to coś, co mnie wieszano, uwierzycie? Nawet 
szybciej było zrywane, bo na drugi dzień ja byłam zdziwiona, że ktoś mnie 
wybrał. Ja jestem biedną osobą, ale umiem się dzielić. To dlatego proszę, że 
jeżeli ten projekt odpadł, żeby szybko z powrotnym został przewrócony. Bo nie 
ma na moim osiedlu, nie ma innej lokalizacji, żebym go zmieniła gdzieś. Nie ma. 
To jest jedyne miejsce dla naszych dzieci, gdzie ten pomysł mój może akurat 
wybudować. I jeszcze jedno, nie tylko, że ten pomysł jest. On jest od dawna i 
jak był siódmy rok, to był Pan Grabowski. Lepiej, żeby ten człowiek już więcej 
na mojej drodze nie stawał. Ten Pan Grabowski na jakimś tam zebraniu 
powiedział, że oczywiście niemożliwe, żeby na moim terenie nie było placu 
zabaw. Mało tego - nie było, ale nie było boiska. I co zrobiono? Przyjechał 
oczywiście Pan Wilczyński Prezydent i oczywiście Pan Grabowski, i mnóstwo 
dzieci. Siatki i mamy, mamy dwie bramki. Mamy też do siatkówki, były zabrane 
siatki. No ale to nieważne, ale to wszystko jest trawa i trawa jest wysoka. 
Niejednokrotnie, atakowałam, no nie oczywiście tam jakimiś słowami, czy 
jakimiś rękami odnośnie Pana Prezydenta Górczyńskiego, że pomija mój teren. 
Ale może miałam rację, że może teraz przyszedł czas. Prosiłam też Pana 
Łakomca, że może przyszedł czas, żeby jak kolejny się zmienił prezydent, żeby 
zakwestionował nasze osiedle, że my żyjemy, że istniejemy, że nas jest trzy 
tysiące, że są piękne dzieci, piękna młodzież, cudowna, wspaniała - mózgi 
niesamowite. Uwierzcie mi, uwierzcie mi. To tyle może chciałam do tego, 
czegoś jest, co chciałam powiedzieć. Mam dużo do powiedzenia, ale no, nie 
mogę za wszystkim zabrać głosu. Dziękuję ślicznie Państwu. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny 
Marek Giemza. 
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Radny M. Giemza – Dzień dobry. Dziękuję za głos. Chciałbym odnieść się do 
kilku kwestii, bo tutaj nieprawdą jest, że w sprawie przesunięcia ostatniego 
przystanku przy ulicy Iłżeckiej, nikt za tym nie, nie postulował, bo osobiście mój 
Kolega Radny Robert Rogala, Powiatowy, za tą sprawą chodził i uzgadniał to i z 
Wiceprezydentem tutaj, i z Panem Kateuszem. I to dzięki, między innymi, Jego 
działaniom został ten ostatni przystanek przesunięty do zatoczki. Nie wiem, co 
na to wpływ ma tutaj wojewoda. Druga rzecz dotyczy odnośnie tych placów 
zabaw. No jest plac zabaw przy ulicy Prusa, który działa. Jest plac zabaw przy 
szkole numer jeden. Jest boisko przy szkole numer jeden, które też jest 
wykorzystywane przez dzieci. I nie wiem, czy jest sens budowania kolejnego 
placu zabaw, tym bardziej, że tu powstał bardzo fajny punkt, mówię tu o pump 
tracku na osiedlu "Pułanki", który skupia dzieci nie tylko z osiedla "Pułanki", 
tylko tutaj z całego tego rejonu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Pani! Przepraszam Marku. 
Proszę słuchać, bo Pan Radny mówi o tym, co Pani mówiła, a Pani zajmuje 
rozmową innego Pana Radnego. Więc bardzo proszę wysłuchać, co Pan Radny 
ma do powiedzenia, bo mieszka w tym osiedlu. 
Radny M. Giemza – I uważam, że ta inwestycja, czyli w postaci tego pump 
trucka widać, ile dzieciaków skupia i widać po tym, że była potrzebna. I być 
może powinniśmy się zastanowić nad rozbudową i tego miejsca o inne 
dodatkowe atrakcje takie, które centralnie mogą, skupiają kilka osiedli wokół 
siebie. A budowanie kolejnego miejsca w innym, to też powoduje, że ten dojazd 
dla dzieci dla młodzieży jest problematyczny. Wiadomo, że taki punkt też był w 
parku miejskim. Natomiast, park miejski jest tutaj dla osiedli tutaj, które się 
mieszczą na górnej części miasta, jest oddalony dla dzieci i to jest większy 
problem. Łatwiej tu dzieciom dojechać tutaj na osiedle "Pułanki" i bardziej 
powinniśmy się skupić nad rozbudową tego i tych placów zabaw, które mamy,  
niż budowaniem kolejnych. Natomiast, tu powinniśmy zastanowić się, co z tą 
działką zrobić, że skoro nie ma tam chętnego, czy gmina, nie wiem, nie może 
tego sprzedać, no to być może na coś innego przeznaczyć lub coś tam zrobić. 
Natomiast, niekoniecznie uważam, że tam mieszkańcy chcą placu zabaw. 
Natomiast, jeżeli tu mógłbym wrócić, moje dzieci też korzystają ze szkoły i 
uczęszczają do szkoły. To problemem, jeżeli chodzi o szkołę numer jeden, jest 
brak miejsc parkingowych. I można zobaczyć, że nie wiem, pojedyncze osoby 
jeżdżą autobusem. To jest naprawdę bardzo mało dzieci. I do mnie nikt się nie 
zwracał, jeżeli chodzi o kursy autobusów - zwiększenie. Natomiast, jest problem 
z parkowaniem pod szkołą, czy to przy Trzeciaków, czy drugą, tą filią, która 
została otwarta przy ulicy Sienkiewicza. I z tym trzeba by zwrócić uwagę,  
bo większość rodziców wozi samochodami dzieci. Dzieci, natomiast starsze- te, 
które są ze starszych klas, chodzą na piechotę, jeżdżą rowerami, hulajnogami. 
Jest większy problem z tym, że te rowery gdzieś tam są niszczone i może z tym 
powinniśmy się zwrócić uwagę, na tamte miejsca parkingowe dla rowerów, że to 
powinien być tam jakiś, nie wiem, monitoring szkoły zrobiony, czy może na to 
większą zwrócić uwagę, żeby dzieciaki mogły w tych okresach takich, gdzie jest 
ciepło poruszać się rowerami. Bo w tym kierunku powinniśmy iść, żeby młodzież 
w kierunku sportu, poruszania się, a nie wrzucali na siłę gdzieś do autobusów i 
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dla nich kursy tworzyli, których, widać po autobusach, jeździ nimi niewiele osób. 
Odnośnie kursów też uważam, że może faktycznie powinniśmy zwiększyć ilość 
kursów, szczególnie teraz w trakcie tych remontów, ale to jest związane bardziej 
z tym, że tworzą się korki w mieście. Związane to jest z przebudowami dróg i 
powinniśmy się nad tym zastanowić - czy jednak większa ilość kursów, mogliby 
wtedy mieszkańcy skorzystać z komunikacji miejskiej. Tym bardziej, że mamy 
nowe autobusy ekologiczne, które nie zużywają paliwa, tylko są elektryczne  
i dzięki temu moglibyśmy część mieszkańców, mogłaby pojechać komunikacją 
miejską. Natomiast ta ilość kursów, która faktycznie jest w tej chwili powoduje 
to, że szybciej przejdziemy na piechotę, niż dojedziemy autobusem. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, proszę, Agnieszka 
Rogalińska prosiła o zabranie głosu. 
Radna Rady Powiatu Ostrowieckiego – A. Rogalińska – Pani Przewodnicząca! 
Wysoka Rado! Ja tylko chciałam tutaj nawiązać do słów Pana Radnego Marka 
Giemzy. Za chwileczkę będziemy głosować w Budżecie Obywatelskim i jeden z 
projektów zgłoszonych w Budżecie Obywatelskim, dotyczący właśnie osiedla 
"Henryków", tj. "Rozbudowa, modernizacja placu zabaw przy ulicy Prusa" i już 
teraz serdecznie zachęcam wszystkich mieszkańców i z tego osiedla, i z innych 
osiedli do rozważenia takiej możliwości, aby mogli zagłosować na ten projekt. 
Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – To jest znak. Dziękuję serdecznie. Ja tak szybciutko i 
króciutko w imieniu mieszkańców domków jednorodzinnych, jednorodzinnych 
przy ulicy Kopernika. Mianowicie, jakiś czas temu doszło tam do zmiany 
organizacji ruchu. Mamy drogę jednokierunkową. Mówię od Wspólnej do 
Iłżeckiej. Zdaje to egzamin, obserwuję to, że tak powiem. Poprawia się, 
poprawiła się komunikacja na tym odcinku drogi. Jednak w imieniu 
mieszkańców domków jednorodzinnych, tam są trzy tylko domki jednorodzinne 
na tym odcinku - zwrócili się do mnie z prośbą o to, aby przed ich domami 
wyłączyć jednak te miejsca parkingowe. Byłem tam nieraz w przeciągu,  
w okresie wakacyjnym. Jednak tam, ci mieszkańcy mają taki problem, że busy 
zastawiają, stają przed ich, przed ich, przed ich oknami. Gdy wychodzą i po 
prostu, patrzą przez okno, to widzą nie ulicę nie to, co powinni widzieć przez 
okno, tylko widzą busa albo jakiś samochód, samochód dostawczy. No, ja to 
wnioskowałem już na samym początku, jak były opracowywane te pomysły 
dotyczące zmiany organizacji ruchu. Tak, że nie ma już Pana Naczelnika 
Wydziału Ruchu Drogowego, ale chciałbym, żeby Urząd Miasta przyjrzał się 
temu jeszcze raz. I po prostu to nie są duże odcinki. To jest po siedem, po 
osiem metrów długości domu, żeby wyłączyć je z miejsc parkingowych, po 
prostu. Taka tutaj sugestia ze strony mieszkańców właśnie tych trzech domków 
jednorodzinnych. Dziękuję. 
 
Ad IX/Zamknięcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z 
Państwa w sprawach różnych chciałby zabrać głos? Nie widzę. Wobec tego, 
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proszę Państwa, dziękuję za merytoryczną dyskusję, za dzisiejszą sesję i 
zamykam obrady LXXXII (82) sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. 
 

Sesja Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego zakończyła się o godz. 

13.46. 
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